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Jiří Wolker v táboře kreslil a maloval. V jeho deníku se objevují karikaturní kresby ze života v táboře. 
Skici krajin a výstavby tábora, barevné akvarely a zachovala se dokonce skica podoby A. B. Svojsíka. 
V táborovém deníku jsou záznamy o četbě, které se ve chvílích oddechu, deprese a odpočinku Jiří 
Wolker věnoval. Zmiňuje se o J. S. Macharovi a básníku E. A. Poeovi. Oblíbenou četbou byly Básně 
v próze Ch. Baudelaire a četl Gioconda D. Annunzia. Z toho všeho a zvláště z některých pasáži deníku 
je patrný zájem Jiřího Wolkra o umění, velký rozhled po literatuře a zřetelné náznaky počátků vlastni 
tvorby. 
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KMENOVÉ ZPRÁVY 
Výběr zestručněných zpráv 

 
Tato rubrika obsahuje pouze vybrané údaje: účastníky, program jednání, příp. další informace a 
usnesení. Plné znění zápisu vč. příloh je uloženo u krajských zpravodaj. KD. 
 
ZÁPIS 10. zasedání Rady ná čelnictva Kmene dosp ělých Junáka Praha 11. zá ří 2008 

Přítomni :  ses. Hana Kaprálková a bratři Jan Adamec, Aleš Cepek, Vladislav Jech, Jiří Klikoš, Vladimír Köhler, 
Miroslav Kubát, Zbyšek Lajczyk, Vladimír Stránský a Jiří Žáček.  Omluveni : ses. Miloslava Fousková a br. Ivo 
Fišera, Miroslav Moravec. Hosté : br. Jiří Hold a Marek Matýsek Program jednání 
���� Zahájení jednání ���� Schválení programu jednání ���� informace o klubu KD Hlavní p řístav  ���� Lesní škola 
ORSOS  ���� Kmenová porada 21.-23.11.2008 KH  ���� Říjnové jednání RNKD  ���� Skautský den Lešany � 90 let 
skautingu na Krom ěřížsku   � Kmenové noviny  � Web KD  � 25. světová konference ISGF   � Žádost o úlevu 
(ISGF) � Registrace KD  � Mimo řádné jednání  NJ dne 28. října  � Ivančena  � Příprava seminá ře digitální 
technologie  � Plán činnosti VO NKD   � Česko-polsko-slovenské setkání    � Slesia   � Vyznamenání     
� Grossarl   � Výbor SSE ISGF  � Workshop evropských p ředstavitel ů ISGF v KH  � Různé  
Zapsal: V. Jech v.r.          Vladimír Köhler – Mika v.r.náčelník KD 
 
ZÁPIS   11 zasedání Rady ná čelnictva Kmene dosp ělých Junáka  Praha 16. října 2008 
Přítomni :   ses. Hana Kaprálková a Miloslava Fousková a bratři Jan Adamec, Vladislav Jech, Jiří Klikoš, Vladimír 
Köhler,  Miroslav Moravec, Vladimír Stránský a Jiří Žáček. Omluveni : br. Aleš Cepek, Ivo Fišera, Zbyšek Lajczyk, 
Miroslav Kubát 

Program jednání 
���� Zahájení jednání ���� Schválení programu jednání  ���� Kontrola úkol ů  ���� Informace z NJ   ���� Korespondence   
���� Pracovní setkání    ���� Seminá ř DT v Chrašticích 24.-28. 10.   ���� Kmenová porada v Kutné Ho ře  ���� Informace ze 
SO  ���� Příspěvky ISGF   ���� Kmenové noviny   ���� Program 12. zasedání NKD v Olomouci  ���� Informace R+R  ���� Č-P-
S setkání na harcerské základn ě v Glodówce, Polsko  ���� Registrace KD 2008  ���� LŠ  ���� Akce „1.skautský den 
v Lešanech  ���� Kontrola adresá ře   ����  Různé 
Zapsal: V. Jech v.r.     Vladimír Köhler – Mika v.r  náčelník KD 
 

ZÁPIS 12. zasedání Rady ná čelnictva Kmene dosp ělých Junáka .8 - 11. 11. 2008 Olomouc 

Přítomni:   Hana Kaprálková, br. Jan Adamec, Jaroslav Frič, Miroslav Hlaváč, Jiří Horňák, , Čestmír Janata, Jiří 
Klikoš, Vladimír Köhler, Zbyšek Lajczyk, Luboš Lehký, Ladislav Marek, Marek Matýsek, , Miroslav Moravec, Pavel 
Pokorný, Josef Richter, Vladimír Stránský, Zdeněk Maxmilián, Jiří Klikoš.  Omluveni : br. Ivo Fišera, Vladislav Jech, 
František Radkovský, Jiří Žáček, Aleš Cepek,Miroslav Kubát,, František Hron, Jiří Wolf,  ses. Miloslava Fousková, 
Marie Myšáková.  Další p řítomní:  Ses. T. Rudolfová, 

Program jednání 
� Zahájení jednání � Schválení programu jednání � Stanovisko k návrhu disciplinární komise � Zprávy KZ KD 
Zprávy z náčelnictva Junáka � Registrace Junáka  � Kmenová porada v Kutné Hoře � Kmenová porada – program 
� Kmenové noviny (uzávěrka 20.11.08)  � Stav www stránek � Organizovaná vycházka � Jamboree KD Junáka  
� Č-P-S setkání 2008 � Zprávy členů RNKD � Zástupce KD Junáka ve výboru SE ISGF � Evropské setkání 
v Grossarlu � Závěrečná zpráva o stavu KD v krajích � Různé 
Usnesení 2012/1 K získání možnosti důvodného rozhodnutí NKD doporučuje: Provést kontrolu střediska ÚRK se 
zaměřením na konkrétní nedostatky, na které upozorňuje br. Reiner.  Pokud se nedostatky nepotvrdí nebo se 
nepotvrdily v případě, že kontrola již byla ÚRK provedena nebo br. Reiner nepředloží konkrétní důkazy, NKD 
doporučuje Výkonné radě  vyloučení br. Reinera z Junáka.               Přijato 
(17:0:1) 

  

Usnesení 2012/2: NKD schvaluje sestru Lídu Bělovskou do funkce zástupkyně KD  Junáka ve výboru 
středoevropského subregionu ISGF.                                                        Přijato: (14:0:3)  

     

Usnesení 2012/3: NKD schvaluje roční příspěvek ve výši 2 500,-Kč na úhradu nákladů spojených  s funkcí 
zástupce KD Junáka ve výboru SE subregionu ISGF. 
2 500.- Kč                    Přijato: (13:0:4) 
Zapsal: Hlaváč Miroslav v.r.      Vladimír Köhler – Mika v.r  náčelník KD 
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Ze 
skautského 
svsvsvsvětaětaětaěta 

 

ZASEDÁNÍ    CPGS 
(10. až 12.10) V Praze se uskutečnilo 
zasedání CPGS  

V prostorách 
Ekumenické rady církví 
v Praze se konal pracovní 
seminář CPGS 
(CPGS je Konference 

protestantských skautů a skautek, obdoba 
katolického sdružení ICCS, o kterém 
informujeme v NDS průběžně) 

Předseda CPGS Bernd Müller-Teichert 
svolal po dohodě s Junákem (tj. 
v součinnosti s Odborem duchovní 
výchovy) na zmíněné dny. Junáka 
zastupoval na jednání br. Marek Bárta.  
Na programu byl především Workshop: 
Povinnost k Bohu, dále zprávy zástupců 
členských organizací (z Německa, Francie, 
Dánska a Finska) a zatím jen 
„pozorovatele״, českého Junáka (k presen-
taci přispěl také br. Vladislav Jech); 
Účastníci si také prohlédli pamětihodnosti 
Prahy, navštívili koncert klasické hudby a 
v neděli se zúčastnili bohoslužby 
s mezinárodní účastí ve sboru ČCE v Praze 
– Vinohradech. 
Předseda CPGS srdečně poděkoval za 
podporu Junáka a sdělil zástupcům ODV, 
že připravuje anglickou publikaci, která by 
vysvětlila, že „mezi profánní 
(nenáboženskou) a posvátnou sférou není 
neproniknutelná zeď״. 
 
Jednání i ubytování bylo zajištěno ve velmi 
pěkném zařízení Rady ekumenických 
církví ve Vršovicích.    

Servis Organizaci semináře zajišťoval br. 
Marek Bárta, z ústředí. Péče o žaludky se 
ujali Kamzík, člen duchovní rady Junáka a 
Gog z KD. 

Kuchyňka je sice velmi pěkná, ale její 
velikost a vybavení umožňuje spíše 
přípravu studených jídel než vaření. Proto 
nakonec Gog vařil jídla doma s mini-
málním obsahem tekutin, a v kuchyňce 
byla pouze dokončována. Přesto bylo 
zapotřebí přinést z domova několik 
pomůcek z domova. 

Jídelníček  Po zvažování všech možností 
jako požadavky na dietu a různá omezení 
bylo zvoleno menu. Postupy zvolil Gog 
z velmi starého rodinného receptáře. 

K páteční večeři byl hovězí guláš 
s knedlíkem. V sobotu hovězí polévka 
s nudlemi, kuřecí kapsa s rýží a rajský 
salát. K nedělnímu obědu byla zeleninová 
polévka s kus-kusem a  játrovou zavářkou, 
vepřové plátky na žampionech 
s těstovinami a šopský salát. Snídaně byly 
formou švédského stolu: čaj, kakao, 
pečivo, máslo, džem, med, příp. šunka, 
plátkový sýr. 

V sobotu odpoledne vyrazili účastníci na 
prohlídku Prahy, kterou zakončili večeří na 
Malé Straně U Černého Lva. K našemu 
údivu nejčastější jídlo byla jihočeská 
cmunda.  

Nákup  Při sestavování nákupu a rozpočtu  
nám pomohly zkušenosti z přípravy 
táborového stravování.  

Společné u stolu Na žádost účastníků jedl 
i tým  u jednoho stolu. Jídlo začínalo 
modlitbou. Na rozdíl od našich zvyklostí 
trvala konzumace jídla o mnoho déle. Byly 
to chvíle jakéhosi uvolnění od intenzivního 
pracovních jednání.  
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TROJSETKÁNÍ 2008 
Přes hory a doly vedla naše cesta na 
harcerskou základnu v Glodowce poblíž 
Zakopaného, známého polského 
rekreačního střediska na severním úpatí 
Tater. Zde se ve dnech od 25. do 28. září 
uskutečnilo již dvanácté setkání českých, 
polských a slovenských oldskautů a 
oldskautek. Z padesáti účastníků bylo 
nejvíce Poláků, ale i Češi a Slováci měli 
přiměřené zastoupení. Česká část výpravy 
ve složení Hanka, Mika, Číňan, Tarzan a 
Láďa Marek vyjela autem už o den dříve a 
zamířila do Českého Těšína, kde přečkala 
noc v nedávno opraveném skautském 
domově spolu s delegací ze severní 
Moravy a Slezska, kterou tvořili Unkas, 
Sidžto s manželkou, Mara a manželé 
Jarnotovi. Drsným podnebím ohlodaná 
zkratka přes Oravské Beskydy sice na 
nejvyšší míru prověřila odolnost našich 
vozidel, ale zato nás provedla 
pozoruhodnou krajinou v okolí Oravského 
jezera, kterou bychom jinak nepoznali. Po 
malém občerstvení ve stylové horské 
restauraci na jeho břehu jsme zanedlouho 
dojeli až na polskou hranici. Jaký to byl 
povznášející pocit projíždět opuštěnými 
prostorami hraničního přechodu bez 
nejmenší překážky v cestě! 

 

Harcerské středisko v Glodowce, kam 
jsme v podvečer 25. září šťastně dorazili, 
slouží celoročně mladým i starším 
harcerům jako základna pro různé aktivity. 
Dvě rozlehlé chaty, starší dřevěná a novější 

zděná, jsou zakotveny na jižním svahu 
tatranského podhůří s impozantním 
výhledem na hlavní masiv Tater. Ve starší 
budově, kde jsme byli ubytováni 
v poněkud spartánských podmínkách, je 
rovněž jídelna v místním lidovém stylu, 
v níž jsme se společně stravovali. Zde nás 
také hned první večer potěšila trojice 
místních lidových zpěváků doprovázejících 
se na housle, violu a na basu. 

Pro diskuse i program  
sloužila zasedací síň v novější budově. Pro 
tuto příležitost byla vyzdobena vlajkami 
zúčastněných gild a na všech stěnách byly 
rozvěšeny panely s fotografiemi událostí a 
dokumentů zobrazujících historii skautingu 
v Polsku. Rozprava byla zaměřena na 
různorodost cest, kterými se skautské hnutí 
ubíralo v těchto zemích. Úvodní projev 
přednesl náčelník polských harcerů-seniorů 
Jan Chojnacki. Jeho představa o kořenech 
českého skautingu a o české skautské praxi 
byla poněkud odlišná od skutečnosti, což 
podnítilo živou odezvu od našeho 
náčelníka Vladimíra Köhlera. Postupně se 
přidali ostatní zasvěcení diskutéři, Olga 
Slivková za Slovenskou gildu, Jaroslav 
Loebl za Slovenský skauting a mnoho 
dalších. Rozpravu usměrňovala polská 
zahraniční zpravodajka Teresa Tarkowska-

Dudek. 
Večer se zpívalo u krbu, který se 
nacházel v rohu zasedací síně. Chvíli to 
trvalo, než se oblaka štiplavého kouře 
změnila v romantické plápolání ohně, ale 
pak už se hřejivý pocit rozšířil i do našich 
srdcí. Nad prvním večerem měli patronát 
Poláci. Jan Chojnacki už tradičně podpořil 
sborový zpěv harcerů a harcerek hrou na 
harmoniku a svými sólovými písněmi. 
Druhý táborákový večer u krbu byl zadán 
pro Čechy a Slováky (zejména Slovenky). 
Díky proplétání našich kultur v minulosti 
máme mnoho společných písní, takže 
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nebylo těžké vystoupit jako jeden soubor. 
Náš společný zpěv doprovodila na svou 
harmoniku Jana Jarnotová. Obě družiny 
obohatily svá vystoupení krátkými 
vtipnými scénkami, tak jak je to zvykem u 
našich táborových ohňů. Celý večerní 
program stmelil průvodním slovem Mika. 

Sobotní exkurze nás provedla údolím 
Dunajce v podhůří Tater s několika 
významnými turistickými a poutními 
místy. První zastávka však patřila historii 
polského skautingu. Ve středisku zvaném 
„Orle Gniazdo“ začínala svou úspěšnou 
činnost zakladatelka polského dívčího 
skautingu Olga Malkowska. Původní 
skromný objekt se postupně rozrostl v areál 
s několika budovami, které slouží 
harcerské činnosti dodnes. K nejpozoru-
hodnějším poutním místům, která jsme 
navštívili, patří bezesporu dřevěný kostel 
z 15. století v Debnu, zasvěcený Sv. 
Archandělu Michaelu. O jeho kulturně 
historickém významu svědčí zápis do 
seznamu UNESCO. Zakopané je 
oblíbeným mezinárodním rekreačním 
střediskem s hlavním pěším bulvárem, 
nabízejícím mnoho turistických atrakcí. Na 
místním hřbitově jsme uctili památku 
zakladatelů polského skautingu, Olgy a 
Andrzeje Malkowskich. 

Při loučení jsme měli smíšené pocity. Na 
jedné straně nám bylo líto, že jsme spolu 
pobyli tak krátkou dobu, ale k našemu 
milému překvapení, těsně před odjezdem 
mohutný horský masiv Tater konečně 
odhalil své vrcholky. Ty byly téměř po 
celou dobu našeho pobytu zastřeny 
závojem mlhy a nízkých mračen. Jaké to 
nevšední nashledanou! Na shledanou za 
rok na Slovensku! 

 

EVROPSKÝ SEMINÁŘ 
(WORKSHOP) ISGF 

14. listopadu se do Kutné Hory sjeli 
delegáti ze všech koutů Evropy, aby se po 
čtyři dny podíleli na rozpravě o 
problémech dospělých skautů a skautek 
v převážně seniorském věku. Mezi 
33 účastníky semináře byli převážně 
náčelníci (presidenti), náčelní (presidentky) 
a zahraniční zpravodajové (zpravodajky) 
gild z Dánska, Irska, Lichtenštejnska, 
Maďarska, Německa, Norska, Polska, 
Řecka, Slovenska, Švédska, Velké Británie 
a pořádající České republiky (Vladimír 
Köhler, Hanka Kaprálková, Jan Adamec a 
Zuzana Kavanová). Přesné jízdní řády a 
mapky zaslané všem prostřednictvím 
internetu přispěli k dobré orientaci a 
zdárného příjezdu do místa setkání, které 
by jinak bylo v klikatých uličkách 
starobylého města obtížné najít. 
Nejobtížnější to měli ti, kteří přiletěli na 
Ruzyňské letiště v Praze. Museli se nejprve 
dostat autobusem k Metru, podzemní 
dráhou na Hlavní nádraží, vlakem do 
stanice Kutná Hora, místním autobusem do 
zastávky Centrum a pak pěšky do internátu 
na Komenského náměstí, kde se seminář 
konal. Ubytování, stravování i všechny 
ostatní služby byly zajištěny v Domově 
mládeže při Střední průmyslové škole. 
Všichni ochotně přijali studentské 
prostředí, z něhož se původní obyvatelé 
přes víkend vytratili do svých domovů. 
Problémem byl jen nekonečný počet 
schodů, které všichni museli několikrát 
denně zdolat, protože ve staré, i když 
krásné, budově nebyl výtah. První zasedání 
bylo zahájeno předsedkyní Evropského 
výboru ISGF Jane Wardropper z Velké 
Británie hned v pátek 14. 11. večer. Vedení 
semináře se pak ujala Elizabeth Aveston 
z téže země.  
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V sobotu 15. 11. proběhlo jen krátké ranní 
zasedání, protože větší část denního 
programu byla zadána pro exkurzi. 
V 10 hodin se všichni účastníci semináře 
shromáždili ve starobylém slavnostním sále 
Vlašského dvora, aby byli přivítáni naším 
náčelníkem bratrem Köhlerem a 
představiteli města a aby vyslechli krátký 
projev Jane Wardropper. Za Junáka 
promluvil místostarosta bratr Jiří Navrátil. 
Následovala prohlídka expozice starých 
mincí a historických prostor Vlašského 
dvora, významné kulturní památky, která 
dříve sloužila jako královská mincovna a 
od počátku 15. století byla dočasným 
sídlem českých králů. Václav IV. zde často 
pobýval, a proto si nechal v roce 1400 
vybudovat dvě patra a kapli. Přímo 
v mincovně si zřídil královský palác. 
Všichni se zájmem sledovali práci raziče 
mincí, oděného v dobovém kroji. 

Přestože v den příjezdu bylo nevlídné 
mlhavé počasí, na exkurzi se usmálo 
slunce, vznášející se na blankytně modré 
obloze. Procházka od Vlašského dvora 
k chrámu sv. Barbory se tak stala velmi 
příjemným zážitkem, umocněným několika 
výhledy na starobylé město a jeho četné 
věže. Chrám sv. Barbory, unikátní dílo 
vrcholné a pozdní gotické architektury, 
jehož stavba byla zahájena koncem 
14. století, nadchl všechny návštěvníky 
svým interiérem i impozantním 
zevnějškem. Pohled na Barboru z blízka či 
z dálky se nedá zapomenout.  

 
„Pár“ schodů od zadního traktu chrámu už 
na zdravě unavené výletníky čekal chutný 

oběd v restauraci, který vhodně doplnil 
představu o českém stravování, získanou 
v internátní jídelně. Pěkné počasí vydrželo 
i odpoledne a tak procházka historickým 
jádrem města, které je od roku 1995 na 
seznamu UNESCO, dovršila nevšední 
zážitky z exkurze. 

Večerní program zahájil hodinovým 
vystoupením skautský pěvecký sbor 
CANTUTA pod vedením Míly Fouskové. 
Za nadšeného ohlasu posluchačů tento 
osmičlenný sbor předvedl pestrou škálu 
skladeb od lidových písniček až po 
spirituály. Ve druhé části večera měli 
delegáti možnost pohovořit si s členy 
místního kutnohorského klubu OS. Kvůli 
jazykové bariéře byla rozprava poněkud 
těžkopádná, ale svůj účel dozvědět se o 
vzájemných problémech a úspěších určitě 
splnila. V závěru večera přizval Evropský 
výbor ISGF účastníky semináře na své 
veřejné zasedání. 

Neděle 18. 11. byla věnována jednání 
semináře. Každá delegace měla příležitost 
postupně se prezentovat vč. promítání 
snímků, což obětavě zajistil bratr Köhler. 
Bylo zajímavé sledovat, jak se podobné 
problémy vyskytují ve všech zúčastněných 
gildách. K těm nejzávažnějším patří 
omlazení členstva a získávání nových 
členů. Během odpoledního zasedání se pro 
řešení těchto problémů hledaly cesty 
v menších diskusních skupinách a po 
předložení návrhů mluvčími skupin pak 
souborně v celém plénu. V závěru byl 
zdůrazněn význam posilování programu 
Twinning (spolupráce mezi dvěma 
zahraničními gildami) a nutnost zlepšit 
komunikaci mezi evropskými gildami, 
zejména prostřednictvím internetu. Jane 
Wardropper vyzvala účastníky semináře, 
aby přijali Evropskou výzvu ISGF (KN 
2/2008), vyhlášenou na prvním Evropském 
workshopu, konaném v dubnu letošního 
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roku na Kypru. 

Sváteční pondělí 17. Listopadu už 
patřilo jen vzájemnému loučení a 
odjezdům. Autobusová linková doprava 
z města na nádraží byla nejistá, a tak byla 
dána přednost přepravě autem po malých 
skupinkách. Bylo velice milé zaslechnout 
poznámky o vydařeném semináři a kráse 
města. „Sem se určitě musíme ještě jednou 
podívat!“ Škoda, že to neslyšela Hanka 
Kaprálková, která celou tuto akci v Kutné 
Hoře zajistila. 

Jan Adamec-Tarzan 
 
 

z klubů 
VÝROČNÍ ZASEDÁNÍ SO 

 
Zasedání zahájila vůdkyně oddílu ses. 
Bouzková přivítáním a připomínkou na 
zářijová výročí spojená s br. Svojsíkem. Po 
zazpívání  skautské hymny přednesla ses. 
Bednářová - Šavra báseň od Jaroslava 
Vrchlického „Přec díváme se na ten svět 
jinak“ a upozornila nás na úvahu  „Recept 
na štěstí podle Jana Masaryka“. 

Vůdkyně oznámila plénu smutnou zprávu, 
jména pěti sester a patnácti bratrů, členů 
SO, kteří navždy opustili svou skautskou a 
životní stezku. Poté přečetla dopis sester 
Kvapilové a Mackové.  

Slova se ujal br. Karel Kunca-Orel ze stř. 
Platan, který připomněl vývoj skautingu u 
nás. Následovalo seznámení se  zprávou 
SO za uplynulé období, kterou v plném 
znění obdrželi účastníci písemně. 
Následovala zpráva hospodáře br. Mil. 
Moravce.   

Přijetí 3 sester a 9 bratrů do SO proběhlo 
tentokrát bez připomínek. Stejně tak byla 
provedena volba nového rádce do brněnské 
družiny br. Plchota. Tím skončila prvá část 
programu. 

Do středu auly nastoupilo sedm 
Kolínských se dvěma kytarami, aby 
zasedání rozezpívali několika skautskými 
písněmi.   

Sestra náčelní DK přednesla zdravici a 
podala informaci o nedávném zasedání 
WAGGGS 

Závěrem zasedání obohatil ještě br. Jiří 
Hold-Amateur promítáním tří dávno 
zapomenutých filmových snímků:  
„Skautská louka Rokycany“. „Vodák 
MUDr. Jiří  Vokněr - Šťoura“ vyprávění o 
členu KD při Modré flotile Nymburk,. 
Členem JUNÁKA byl od roku 1947,  
2. oddíl VS v Nymburce a 11násobným 
mistrem ČSR v kanoistice, mistrem světa, 
na singl kanoi na hladkých tratích, 
olympijským vítězem ze Sydney a mistrem 
světa veteránů 2002 v Sydney. Posledním 
snímkem byl „Navigámus 2000“. 
Promítání zaujalo, doufáme, že to nebylo 
naposled.  
Zasedání jsme zakončili druhou slokou 
skautské hymny; proběhlo za účasti 
144 členů, omluvilo se 117 členů.  
 
 
KDHP (Klub dospělých  

Hlavní přístav)Hlavní přístav)Hlavní přístav)Hlavní přístav)    
 
Prohlášení nově ustaveného 
klubu dospělých (oldskautů) 
z řad bývalých činovníků 
vodních skautů. 

Připomínáme si sto let českého vodního 
skautingu. Řada nadšenců, která prošla 
skautskými vodáckými oddíly třicátých let, 
vytvořila po ukončení 2. světové války 
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v roce 1945 v Československu znovu řadu 
přístavů a obnovila  Hlavní kapitanát 
vodních skautů (HKVS). 

Velký rozvoj vodního skautingu byl 
ukončen po komunistickém puči v roce 
1948 zákazem organizace JUNÁK. Vodní 
skauti byli první, které zákaz 
komunistických mocipánů postihl. 
Dokončený film z tábora vodních skautů 
„Na dobré stopě“ byl stažen a uzavřen do 
tresoru. 

Na konci šedesátých let byl vytvořen 
neoficiální (ilegální) Hlavní Kapitanát 
Vodních Skautů a řada oddílů pracovala 
pod hlavičkou tehdy úředně povolených 
sportovních a turistických organizací.   
Neoficiální HKVS se v době Pražského 
jara 1968 okamžitě přetvořil v legální 
HKVS a během tří let opět organizoval 
oddíly a přístavy vodních skautů. Po 
dalším zákazu skautingu v roce 1970 se 
HKVS i nadále v ústraní scházel v pevné 
víře, že k obnovení JUNÁKA, a tím i 
k obnovení vodního skautingu opět jednou 
dojde. 

Po ukončení vlády komunistického režimu 
v listopadu 1989 Hlavní Kapitanát Vodních 
Skautů a Skautek Československa (HKVS) 
okamžitě opět obnovil svoji činnost.  
V roce 1991 uspořádal HKVS 1.vodáckou 
lesní školu, ze které vyšli noví kapitáni a 
kapitánky v.s. Během této VLŠ bylo 
postaveno zcela  nové kopyto inovované 
pramice P 520 a vyrobena funkční pramice 
P 520. 

Aby byla umožněna činnost i starších 
skautů, kteří byli buď persekvováni 
režimem nebo se dostatečně nevyžili 
v období předválečném, poválečném nebo 
v roce 1968 a byli tak těžce postiženi, 
uspořádal HKVS s velkým úspěchem 
„Lesní školu starších bratrů a sester na 
Kletečné“, a to i pro bratry a sestry 
z pozemních středisek.  

Další vysoce úspěšná Lesní škola byla 
Hlavním kapitanátem uskutečněna na 
Holné v roce 1999. 

V devadesátých letech se již postupně 
podílela na vedení VS mladší generace 
činovníků. Starší činovníci HKVS, 
především Ti, kteří se věnovali výstavbě 
mezinárodního skautského střediska 
TORTUGA v Nymburce, a to zvláště 
zajištění potřebných finančních prostředků 
pro rekonstrukci a zařízení budovy, založili 
občanské sdružení Hlavní Přístav (SHP). 
SHP bylo nepolitické, neziskové sdružení, 
které se zaměřilo na podporu rozvoje 
českého vodního skautingu. . Spravovalo 
potřebné finanční prostředky do té doby 
než HKVS získal právní suverenitu. V roce 
2003 po dohodě s HKVS ukončilo SHP 
svoji činnost a všechny své finanční 
prostředky darovalo hlavnímu kapitanátu. 
V současné době je český vodní skauting 
již řízen novou generací mladých 
činovníků zařazených do organizační sítě 
vodních skautů a do HKVS. Po zřízení 
III. junáckého kmene dospělých a po 
personálních změnách v HKVS začali 
bývalí (emeritní) činovníci uvažovat o 
svém novém zařazení do skautského života 
v rámci vodního skautingu pod heslem 
„SKAUTEM JEDNOU – SKAUTEM 
NAVŽDY“. S náčelnictvem kmene 
dospělých, s místostarostou JUNÁKA a 
stávajícím hlavním kapitánem byl 
konsultován úmysl zřídit v rámci kmene i 
oddíl dospělých vodních skautů. 
Počátkem roku 2008 bylo  s HKVS a 
Modrou flotilou (Nymburk) dohodnuto 
zřídit vodní oddíl dospělých s názvem 
„ Klub dospělých hlavní přístav (KDHP)“ 
začleněný do přístavu VS Modrá flotila – 
Nymburk. 
KDHP chce navázat na tradici občanského 
sdružení SHP . Představenstvo KDHP bylo 
vytvořeno z emeritních činovníků HKVS z 
devadesátých let a z kapitanátu bývalého 
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SHP a jmenovalo následující vedení KDHP 
: vedoucí klubu Ing. Otokar Randák – 
Oskar, vedoucí Pražské družiny: Ing. Jiří 
Hold - Amateur ,první zástupce ved. klubu, 
vedoucí Nymburské družiny: MUDr. Jiří 
Vokněr - Šťoura - druhý zástupce 
ved.klubu. 
Do dnešního dne  tj. po dobu příprav 
činnosti má klub již 10 členů z České 
republiky, USA a  Kanady), kteří se řádně 
zaregistrovali, obnovili bývalý Yacht servis 
a zorganizovali několik akcí, jakou bylo 
např. promítání skautských filmů pro ORJ 
a KRJ v Nymburce, dokončení převodu 
Tortugy do správy přístavu vodních skautů 
Modrá flotila Nymburk, předvedení a 
zdokumentování inovované P 550, uspořá-
dání besedy s mistrem světa v rychlostní 
kanoistice na 10 km a 11 násobným 
mistrem Československa MUDr. 
Vokněrem (Šťourou), který začínal před 
válkou v 2.oddíle vodních skautů Nymburk 
a je jeho členem dosud.  

KDHP byl již na podzim 2007 řádně 
zaregistrován v JUNÁKU – Svazu skautů a 
skautek ČR. 

Klub dospělých srdečně zve všechny 
bývalé (ale i stále činné) starší činovníky 
vodních skautů ke vstupu do tohoto 
smysluplného  seskupení.   
Prezentace KDHP bude provedena na 
Ústředním svazu kapitánů (ÚSK) ve dnech  
17.- 19. 10. 2008.  
 
 
PŘÁTELÉ Z PLYMOUTHU 

 přijeli za přijeli za přijeli za přijeli za dudákydudákydudákydudáky    
Strakonice. Již  několik 
roků navštěvují 
strakonický klub 
oldskautů manželé Fay 
a Mike Daly z Anglie. 

Letos přiletěli na začátek Mezinárodního 

dudáckého festivalu a v naší republice 
pobyli 3 týdny. První setkání s nimi bylo 
na společném obědě a bylo velmi srdečné. 
Pak přijeli z Písku, kde byli ubytováni, na 
naši pondělní schůzku. My jsme je přivítali 
anglicky zazpívanou písničkou a sestra Fay 
nám naopak česky přeříkala veselé říkánky, 
které se naučila, neboť má snahu učit se 
našemu jazyku. Program schůzky si 
zaznamenávali na kameru a rovněž 
poznatky z míst, která navštívili, si budou  
připomínat v Plymouthu. 

Chtěli bychom touto cestou poděkovat 
místostarostovi p. Karlu Vlasákovi, který 
nám hodně pomohl seznámit naše hosty 
s městem a jeho dudáckou historií, zvláště 
pak za zajištění jejich účasti na celém 
programu festivalu. Jménem našich 
anglických přátel děkujeme za čas, který 
nám věnoval, a pomohl tak upevnit zásady 
světového skautingu. 

Za 1 .klub OS  176 Strakonice 
Ladislav Václavík 

 
 
FRANCOUZŠTÍ OLDSKAUTI  

na Slovenskuna Slovenskuna Slovenskuna Slovensku 
Naše středisko již mnoho let spolupracuje 
s francouzskými skauty. Jedná se o jednu 
ze šesti francouzských skautských 
organizací – Eclaireuses et eclaireurs de 
France. Každý rok pořádají pro své starší 
členy zájezd. Před několika lety se rozhodli 
poznat země střední Evropy. V roce 2006 
jsme jim ukázali Českou republiku, vloni 
navštívili polský Krakov a okolí, letos se 
vydali na Slovensko. Ve spolupráci se 
slovenskými oldskauty a Gildou jsem jim 
připravili bohatý program. Chtěla bych 
poděkovat všem, kteří mi pomáhali, zvláště 
bratrovi Alláhovi, Vojtovi Tóthtovi a sestře 
Olze Slivkové. 
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Francouzi si prohlédli Bratislavu, Trenčín, 
kde položili kytici k pomníku padlých 
francouzských partyzánů, Dobšinskou 
ladovou jeskyni, Vlkovinec, Čimany, 
lidovou architekturu, betlém v Rájecké 
Lesné. Vše se jim velmi líbilo, ale nejvíc 
byli spokojeni, že se mohli setkat se svými 
slovenskými sestrami a bratry.  

Alena Nekolová  
 
 
ŽIŽKOVO KOLE ČKO 2008  
očima předválečného přibyslavského 
skauta, který se již od války toulá 
republikou.  

Pravidelně se od 1. ročníku tohoto výletu 
ve výročí smrti Jana Žižky z Trocnova 
účastním, už z hrdosti nad tím, že se naši 
přední rodáci města zasloužili o postavení 
mohyly, připomínající dobu, kdy si Češi 
byli vědomi své pravdy  a nenechali se 
ovládat cizinci. 

 
Předchozí Kolečka organizovali místní 
oldskauti, kteří tuto tradici druhé říjnové 

soboty založili. Tentokrát se ve větším 
rozsahu zapojili do organizace i ti mladší. 
Podařilo se jim již napoprvé zajistit lepší 
propagaci i program, v němž prim hráli 
nejmladší, vlčata a světlušky,  jak u pěti 
stanovišť her a cvičení skautských 
dovedností,  tak v počtu dobových úborů 
včetně Žižky, kterého představoval jeden 
z jejich vůdců, Mirek Křesťan-Faron, 
promluvil i u mohyly. 

Oživením bylo i vození dětí psím 
spřežením. 

Šestému ročníku Kolečka přálo i slunečné 
počasí, takže mezi asi devadesáti účastníky 
byly i rodiny s dětmi a jako i dříve, 
maminky s kočárky. 
Z pravidelných účastníků lze jmenovat 
oldskautky a oldskauty z Havlíčkova 
Brodu a z Polné. Polenští, kteří založili 
tradici dobových úborů, opět vylepšili svoji 
výbavu též o husitské dělo, ze kterého i 
několikrát vystřelili. 

Oldskautky z Přibyslavi (včetně vůdce 
klubu bratra Rudy Hrdličky) se blýskly 
nejen svými úbory, ale i občerstvením a 
zpěvem v klubovně střediska na závěr 
setkání. 

Proti minulým ročníkům se nepovedla 
organizace opékání uzenek v Hatích, takže 
bylo třeba improvizovat.  Bezpečnost 
zajistil i „lesů pán“ bratr Hašek. 
Nepodařilo se napravit podávání 
občerstvení v Hatích, které měl zajistit 
bratr Čepl. Nápoje byly jen u Žižkovy 
mohyly. 

Zkušeností z tohoto ročníku jistě využijí 
mladí organizátoři k stálému zlepšování 
dalších ročníků této výpravy: přes Plaček 
k Žižkově mohyle, přes les Hatě, obce 
Keřkov a Hesov zpět do Přibyslavi cca 7 
km. 

Jiří Smejkal-Mydlinka 
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ÚSTÍ MÁ KONE ČNĚ POMNÍK TGM 
 

Ústí nad Labem se konečně 
dočkalo sochy prezidenta 
Osvoboditele. Slavnostní odha-
lení se konalo, jak jinak, 
28. října 2008, tedy na 

90. výročí zrození republiky.  

V zájmu dějinné pravdy musíme 
poznamenat, že tu už sice jedna socha 
TGM byla, práce to střekovského rodáka 
Karla Schuberta. Ale ta byla odhalena 
26. dubna 1936 na území tehdy 
samostatného města Střekova. Dílo bylo 
veřejností shledáno nepříliš zdařilým a 
obecné přízni se mnoho netěšilo. K 
„přetesání“ pomníku, doporučeného prof. 
Otakarem Španielem a kunsthistorikem 
Václavem Vilémem Štechem  však už 
nedošlo, po okupaci v říjnu 1938 byla 
socha místními nacisty shozena do Labe a 
dodnes se nenašla žádná její část.    

Pořadatelé slavnost před vlastním 
odhalením nové sochy TGM, díla 
ústeckého rodáka sochaře Romana 
Richtermoce, pojednali velmi vtipně jako 
maloměstský jarmark na Střekovském 
náměstí. Časově ho zasadili do období 
konce Rakousko-Uherska a začátku  
Československé republiky. A tak tu 
potkávali císařsko královští policajti 
s kohoutími péry československé vojáky 
s označením pěších jednotek. Malé dívenky 
v oblečcích z počátku minulého století 
rozdávaly křížaly, perníčky a klíčenky, 
mondénní dámy z třicátých let naslouchaly 
na rohu flašinetářce i s jejím manželem, co 
se zrovna vrátil od Piavy. Z podia 
vyhrávala dechovka dávno již neslyšené 
písničky, občané se veselili a to všechno 
navzdory vydatnému dešti, který 
zavlažoval návštěvníky zaplněné náměstí. 
Přes nepřízeň počasí předváděl tu svou 
dovednost řezbář se šlapacím soustruhem, 

sličná provaznice stáčela pro zájemce 
motouzy, pekaři pekli vonné trdelníky. 
Opodál hrnčíř roztáčel svůj kruh a vyráběl 
hliněné drobnosti, pod kioskem vedle se 
zase točil a vrčel kolovrátek. 

Mezi místními atrakcemi nemohli 
samozřejmě chybět ústečtí oldskauti, 
v celkem hojném počtu  desíti členů našeho 
klubu. Jiné skautíky zpravodaj 
nezaznamenal. Příjemné bylo potkávat se 
mezi návštěvníky s přáteli a známými 
z jiných organizací a spolků - Sokolové, 
pedagogové místní univerzity, turisté i 
členové svazu bojovníků za svobodu  
S každým bylo milo se setkat a vyměnit 
pozdravy, pohovořit pár přátelských slov. 

Vrcholem veselé sešlosti pak byl příjezd 
samotného prezidenta Republiky 
Československé T.G.Masaryka, který ve 
velmi zdařilém podání herce místního 
divadla poprvé navštívil město Střekov.  
Hlasitě pozdravován, přijal po přehlídce 
čestné jednotky hraničářů primátora města 
a starostu Střekova a vyslechl jejich uvítací 
řeči. Po následující prezidentově zdravici 
nebraly ovace konce. Zatím se davem, 
zneužívajíce zájem obecenstva o dění na 
podiu, nenápadně prodírali kapsáři a jim 
v patách  tajní v buřinkách, kteří je lapali. 
Dlužno říct, že úspěšněji, než se to daří 
dnešním jejich kolegům. 

Vlastní akt odhalení však na rozdíl od 
předcházející veselé férie proběhl důstojně. 
A velmi tradičně, rouška se totiž, jak jinak, 
zadrhla o klobouk a ne a ne povolit. Tři 
snaživí a pohříchu svalnatí představitelé 
města tahali a tahali a mnohému 
škodolibému občanu se už potají 
vybavovala představa padající sochy. Jak 
jsme se později přiznali, i my jsme se 
s takovou představou v duchu mazlili. 
Odpusťte, je to lidské. Nakonec však vše 
dobře dopadlo a látka se ukázněně snesla 
k zemi. Slavnostní akt vyvrcholil. 



Kmenové noviny OS 
 

 12

Projevy představitelů obou měst, pronesené 
u paty pomníku, svou délkou, 
bezobsažností a stranickou agitací hladce 
zapadly do prvorepublikového rázu celé 
události. Jen ta dřívější rétorská zdatnost a 
zápal jim chyběl. Nakonec zdárně 
odhalenou sochu prezidenta Osvoboditele 
pozdravily tři vzorné salvy, vypálené 
z pušek družstva 5. ěšího pluku. „TGM“ a 
česká hymna v podání dobově krojované 
kapely. Na „blýskání nad Tatrú“ jsme 
čekali marně, bylo by to možná přece jen  
historicky věrnější, a tak leckdo ze starších 
přítomných v duchu zamáčkl slzičku. 

V dešti  jsme se scházeli, po třech 
hodinách,  v dešti rozcházeli, přesto 
s pocitem uspokojení nad podařeným 
dílem. Jen těch skautíků tam snad mohlo 
být více. 

Ještě poznámka na konec. Jak je to 
s městem Střekovem dnes?  Ze vsi na 
město byl rozhodnutím ministerské rady 
v Praze povýšen 13. března 1936, ale své 
samostatnosti si mnoho neužil, po pouhých 
třech letech dne 1. května 1939 byl 
správním rozhodnutím nacistického vedení 
přičleněn k Ústí nad Labem, a tak je tomu 
až dodnes. Takže socha TGM se tyčí 
skutečně na pozemku ústeckém a titulek 
neklame. 

Luboš Pavlán - pes 
 
 
SPLACENÝ DLUH 
Vyprávěl mi bratr Chroust – Brouk, člen 
Severočeské družiny Svojsíkova oddílu 
Junáka: 

„Před mnoha lety, kdy jsem ještě učil, byl 
v naší škole žák, nad kterým všichni 
„beznadějně lámali hůl“. Protože byl z mé 
třídy a já tušil, že to s ním není tak zlé, tak 
kromě mojí zvýšené pozornosti ve škole, 
jsem jej přijal do skautského oddílu 
Junáka. Nezmýlil jsem se. Nezklamal. Již 

za poměrně krátký čas se z něj stal 
správný, zodpovědný kluk pro život a 
dobrý skaut, který se snažil dodržovat 
nelehké skautské ideály. 

Po čtyřiceti letech jsme se potkali 
v Liberci. Vyprávěl jsem mu, že se právě 
vracím z nemocnice. Velmi se divil, že po 
absolvování infarktu chodím bez mobilu. 
Ujistil jsem ho, že se bez telefonu obejdu. 
Zakroutil nechápavě hlavou a rozloučili 
jsme se. 

Za týden se u nás doma stavil a předal mi 
mobil (za 4.000,- Kč se záručním listem). 
Málem mě opět vynechalo mé srdíčko. 
Řekl, ať o tom vůbec nemluvím, že je mi 
celý život mnoho dlužen. Tak ať to beru 
třeba jako dárek, dobrý skautský skutek a 
splacený dluh. 

Co dodat. A pak že se skautská výchova už 
nehodí pro naše nové století! Kdyby dnes 
ze všech skautských ideálů, zůstalo jenom 
to, že skaut a skautka mají každý den 
udělat alespoň jeden dobrý skutek, bylo by 
to dost a bylo by na světě dobře. Vždyť 
v současné době skautuje 40 milionů 
chlapců a děvčat ve 217 zemích světa. A to 
je už nějaká síla!  

Jiří Řeháček – Mimoňský Balú 
 
 
VÝSTAVA KRAJE    

Přemysl a  Oráče Přemysl a  Oráče Přemysl a  Oráče Přemysl a  Oráče     
Výstava ve skautském muzeu 
v Nižboru. 
Krajský zpravodaj KD, spolu 
s okresními zpravodaji KD 
Severočeského kraje 
Přemysla Oráče pod vedením 

br. Čiga, skautského sběratele, uspořádali 
výstavu o historii skautingu v severních 
Čechách. 

Dát dohromady písemnosti, vlajky, 
fotografie z let první republiky i let 1945 až 
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1948 dalo hodně starostí i shánění. V roce 
1938, kdy museli Češi Sudety opustit, měli 
určitě jiné starosti,než zachraňovat 
písemnosti, fotografie a vlajky ze 
skautských kluboven. V roce 1945 se 
mnozí již zpět nevrátili. Pamětníci 
vymírají. Ale zvládli jsme to a v Nižboru 
ve skautském muzeu jsme v měsících srpnu 
až říjnu výstavu instalovali. Když jsme v 
muzeu připravovali vystavované panely, 
přišli tam dva mladí lidé a ptali se ,kdo že 
to byl Přemysl Oráč a odkud je. Je to 
možné ? 

Bratr Dafne (KZKD), získal sponzora, 
který zaplatil autobus pro návštěvu výstavy 
v Nižboru. Sponzorem byl lovosický 
lékárník pan Stáně, který má rodinné vazby 
na br. Svojsíka). Že autobusový zájezd je 
pro skauty zdarma bylo oznámeno v 
předstihu na krajském i okresním webu. 
Bohužel přihlásilo se jen 15 skautů z 
lovosického střediska a Dafne získal 
13 oldskatů z Lovosic, Ústí a Děčína. Tak 
v autobuse zůstalo 20 míst volných. 
Zadarmo a ještě prosit. Je to možné ? 

Den, kdy byl autobusový výlet uskutečněn 
bylo krásně a slunečno. Navštívili jsme  
naši výstavu ve skauském muzeu  
v Nižboru  i muzeum Keltů tamtéž. Do 
skautského muzea přijela za námi i MUDr. 
Bannasová – Svojsíková, nejmladší vnučka 
bratra Svojsíka. Odpoledne jsme se jeli 
ještě podívat na hrad Křivoklát. Výlet se 
skautům líbil. 

Květa Janotová-Mogaja,  
okr. zpravodajka Litoměřice 

 
 

ROKYCANŠTÍ OLDSKAUTI  
veveveve S S S Spáleném páleném páleném páleném PPPPoříčí oříčí oříčí oříčí     

8.8.2008 se konalo ve 
Spáleném Poříčí tradiční 
setkaní klubu Naděje 
s rokycanskými oldskauty. 

Bylo to milé setkání, tak jako vždy. 
Přivítání a pohoštění bylo v klubovně 
ochránců přírody. 

 
Ať se ve světě co chce děje Ať se ve světě co chce děje Ať se ve světě co chce děje Ať se ve světě co chce děje 
neopouští nás naděje,neopouští nás naděje,neopouští nás naděje,neopouští nás naděje,    
že zas bude líp,že zas bude líp,že zas bude líp,že zas bude líp,    
vvvv    radosti chcem´ žít!radosti chcem´ žít!radosti chcem´ žít!radosti chcem´ žít!    

 
Následuje předání dárků a povídání. 
V poledne  odjíždíme do Hořehled na oběd. 
Odpoledne pokračuje program u rybníka 
Hvížďalka. Je zde  vždy moc hezky, i když 
není zrovna sluníčko. Zahráli jsme si 
malou písemnou soutěž, opékali si vuřty, 
malovali na nafouklé balónky a porota nám 
vyhodnotila ty nejhezčí. Také jsme si 
zazpívali, i když muži se přidali později. 
Byly to ponejvíce staré skautské písně, 
končili jsme v Gilwellském kruhu písní 
„Na shledanou si řekneme“ a večerkou. 
Skončilo další pěkné setkání. Fajnovka 
ještě všem přítomným  předala dárečky 
v podobě papírových hrníčků se sáčkem 
čaje a už se ozývala bouřka. Tak honem do 
aut a honem domů, blíží se večer a žene se 
špatné počasí. Na shledanou na dalším 
setkání.  

Jarmila Pelikánová-Fajnofka 
 
 
Z 1. KLUBU OS STRAKONICE      

Loňský rok jsme zahájili schůzkou 
v klubovně již 1. ledna 2008.  Popřáli jsme 
si navzájem  hodně zdraví a štěstí v novém 
roce, při kávě jsme pobesedovali a poté 
jsme se vypravili do města, abychom 
shlédli ohňostroj, který se už tradičně koná 
na prostranství u hradu  a předchází mu 
promítání záběrů z událostí tohoto roku.  
Že tento rok nezačal právě šťastně, jsme se 
přesvědčili při cestě z klubovny. Zvolili 
jsme cestu po hrázi kolem řeky, kde ale byl 
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zledovatělý povrch a ten se stal osudným 
pro sestru Věru Jehličkovou, uklouzla a při 
pádu si zlomila ruku. Sestra Jana Čechová 
ji odvezla do nemocnice, a poté domů. 
Ohňostroj byl letos bohatý.  

V našem klubu tradičně věnujeme 
pozornost vzájemné pomoci členů a 
životním výročím členů. Většina gratulací 
proběhne v klubovně, některé v bytech. Ty, 
které život zavál dále navštěvujeme při 
našich výpravách. Letos se rozmezí 
výročích pohybovalo mezi 75 až 82 lety. 
Oslavy bývají příležitostí zastavit a 
zamyslet se nad našimi osudy a 
zavzpomínat na to co jsme prožili. Bývají 
to chvíle plné pohody 
V měsíci lednu proběhla volba nového 
vedení klubu. Za bratra Václavíka jsme 
zvolili vůdcem bratra Edu Macnera a jeho 
zástupkyní, za vážně nemocnou sestru 
Šuralovou, sestru Janu Čechovou, oba 
jednomyslně. Oběma odstupujícím jsme 
poděkovali za jejich dlouholetou práci pro 
klub i hnutí poděkovali. 

V březnu jsme se zúčastnili besedy 
s MUDr Cvrčkem, který ve své knize 
popisuje historii  Strakonic a okolí. 
U Macnerových jsme se sešli na promítnutí 
filmu o památných stromech na 
Strakonicku. 24. duben byl ve znamení 
oslavy „Světového dne skautů“  a svátek 
Jaroslava  jsme oslavili na schůzce, konané 
u Rejžků. 5. května jsme se zúčastnili 
shromáždění k oslavě 63. výročí  ukončení 
druhé světové války a osvobození našeho 
města americkou armádou. V průběhu 
květnových oslav jsme si prohlédli bojovou 
techniku raketové brigády na místním 
letišti, kde byl den otevřených dveří. Ještě 
v květnu jsme jeli na zájezd „Dostupná 
Šumava“, pořádaný Správou Národního 
parku a CHKO Šumava na místa zaniklých 
obcí a sklářských hutí. Bylo sice nepříznivé 
počasí, ale přesto se nám tento výlet líbil. 

Smutnou událostí koncem května bylo 
úmrtí sestry Lídy Šuralové, která se tím 
nedožila 75. narozenin. Začátkem června 
jsme navštívili v Písku bývalou členku 
našeho klubu sestru Janu Fuksovou,  která 
po smrti manžela Jiřího nemůže na naše 
schůzky dojíždět. Sestra Jana nás vřele 
přivítala, připravila pohoštění a my jsme jí 
informovali o dění v klubu a zašli se 
podívat na nábřeží, kde byly z písku 
plastiky a pak byla akce grilování kuřat na 
chatě u Macnerů.  

V srpnu přijeli na dovolenou do naší 
republiky  dlouholetí skautští přátelé 
z Anglie – Plymouthu Fay a Mike. Po 
společném obědě, jsme se zúčastnili 
Mezinárodního Dudáckého festivalu ve 
Strakonicích. V klubovně jsme jim promítli 
videozáznam z oldskautských setkáních 
v Novosedlech. 

Na historický vodní mlýn jsme se začátkem 
září zajeli podívat do obce Hoslovice. Byl 
to celodenní výlet, za krásného ještě 
letního počasí a po prohlídce mlýna jsme 
pak vykonali návštěvu u Kubičků na jejich 
chalupě, kde jsme v pohodě poseděli do 
podvečerních hodin. 

Jako bleskem nás zasáhla zpráva o velmi 
vážném úrazu, který se stal vůdci našeho 
klubu, Edovi Macnerovi. Při pádu ze 
stoličky utrpěl těžké poranění hlavy. Po 
operaci v Č. Budějovicích je hospitalizován 
v nemocnici ve Strakonicích. Od našich 
přátel oldskautů ze Spáleného Poříčí jsme 
dostali v září smutnou zprávu o úmrtí 
bratra Pelikána-Dobráčka, manžela sestry 
Fajnofky, čtyři členové klubu se zúčastnili 
smutečního obřadu. 

Vzpomínkové oslavy k 90. výročí vzniku 
samostatného Československa a uctění 
památky obětí 1. světové války jsme se 
28. října zúčastnili u pomníku padlých. 
Koncem listopadu se Václavíkovi 
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zúčastnili pohřbu bratra Františka Linharta, 
který byl krátce členem našeho klubu. 

Z jiných aktivit je třeba připomenout 
pravidelnou účast sestry Hermanové na 
Kmenových poradách KD a na setkání 
oldskautů Jihočeského kraje v Českých 
Budějovicích. Naše sestry se také 
zúčastňují zájezdů s turistickým oddílem a 
to jak v naší republice, tak i v zahraničí. 
Vzhledem k vysokému věku a častým 
zdravotním potížím, už není naše činnost 
tak aktivní jako v dřívějších letech. Přesto 
se pravidelně scházíme každý týden 
v klubovně a tak udržujeme stálý styk se 
všemi členy. Často se vzájemně 
navštěvujeme i v domácnostech a pokud je 
potřeba, pomáháme si ve složitých 
životních situacích. Tuto pomoc obzvlášť 
v současné době potřebuje sestra Jana 
Macnerová, kdy bratr Eda je v nemocnici. 
Všichni oceňujeme obětavost bratra 
Václavíka, který denně za Edou dochází a 
pomáhá s jeho rehabilitací. Patří mu za to 
vřelé poděkování. Ale i ostatní členové 
klubu podle svých možností za  bratrem 
Edou docházejí a všichni mu přejeme, aby 
se co nejdříve zotavil natolik, aby mohl 
v léčení pokračovat doma.  

Všechny akce jsou podrobněji popisovány 
v kronice klubu, kterou vedeme již od  
1992. Tolik o činnosti 1. klubu OS 
Strakonice v r. 2008. 

František Vágner, Olga Hermanová 
(Redakčně kráceno) 

 
 
VE SVĚTLE A STÍNU OSMI ČEK 
17. listopadu 2008 uspořádali členové 
Kmene dospělých Moravskoslezského 
kraje ve spolupráci se Slezskou družinou 
Svojsíkova oddílu autobusový zájezd u 
příležitosti kulatých výročí 90 let vzniku 
republiky a vzniku oldskautského hnutí a 

70. výročí napadení ČSR hitlerovským 
Německem. 
Na programu byla prohlídka vojenského 
pěchotního srubu Alej v Darkovičkách na 
Hlučínsku, který je obnoven do původní 
podoby z roku 1938. S obdivem 
konstatovali vojny znalí dokonalost 
opevnění po stránce výstavby, zbraní a 
organizace obrany. 
Pak následoval výjezd na 15 km vzdálenou 
Ostrou hůrku nad Hájem ve Slezsku, 
památné místo táborů slezského lidu 
s Památníkem odboje. Zasvěcený výklad 
poskytl člen Slezské družiny a kronikář 
obce Jiří Fiedler - Javor. 

 

Putování pokračovalo na 2 km vzdálený 
vrch Těškovice, kde od roku 1971 je 
budován kamenný Památník slezských 
skautů, do něhož jsou vkládány desky se 
jmény zemřelých členů skautského hnutí, 
kteří se zasloužili o skauting v opavském 
Slezsku. I zde se zájem 20 přítomných 
vyslechlo několik slov o historii a významu 
Památníku. 

Po krátkém občerstvení a půlhodinové 
cestě do Ostravy se účastníci zájezdu 
poklonili památce slezských skautů u 
pamětní desky Odboje slezských junáků, 
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kteří položili své životy v závěru 2. světové 
války. Své putování ukončili u hrobu 
dlouholetého ostravského činovníka br. 
Pavla Ženatého,  jenž se zasloužil o 
ostravský skauting. 

Jiří Fiedler - Javor  
 
 
ZASTAVENÍ U HROBU SKÁLOVÝCH 
V létě po sjetí úseku Ohře navštívili 
členové OS klubu Šipky Praha hrob 
zakladatelů střediska Dr. Karla Skály – 
Čila a Dagmar Skálové – Rakši na 
Plzeňském hřbitově. 
 
 

Pro zamyšlení 
 
POZDRAV 
KMENOVÉ PORADĚ  
Milé sestry a milí bratři, 
kteří jste se zde v Kutné 
Hoře sešli ke Kmenové 
poradě, zdravím vás 

pozdravem pokoje jako skautský bratr a 
také jako bratr v Kristu! 
Jak připomíná Jaroslav Foglar v Kronice 
ztracené stopy, indiáni nazývají listopad 
proto bláznivým měsícem, protože se 
během jeho vlády počasí někdy až 
nepochopitelně střídá – slunce a zase mlha, 
teplejší dny doznívajícího babího – nebo 
bych mohl říci indiánského léta  střídají 
zachmuřené a nevlídné dny plné plískanic, 
o prvním sněhu ani nemluvě. 
V listopadu však také po půl roce zase 
vidíme jasněji a vidíme dál, protože 
opadalo listí a leccos, co bylo zakryté a 
neviditelné, se zase našim očím ukazuje. 
Ne, že by keře a stromy zcela zmizely 
z naše zorného pole, ale už nechávají skrze 
svá těla prohlédnout za sebe i nad sebe. 

Když si vzpomenu na letošní lesní školu 
kmene, vybaví se mi leccos z toho, co bylo 
ve chvíli mé osobní přítomnosti jaksi 
zakryto momentálním děním, ke kterému 
jistě patřily třeba krásné a tradiční chvíle 
s kytarou. Ale teprve když už vzpomínám 
s odstupem času, vybavují se mi další, 
důležité věci, třeba jaká byla, v porovnání 
s průměrem lesních škol v Junáku, velká 
účast. A také, jak se vedení podařilo 
program udělat zajímavý pro všechny. 
Ostatně i poslední Kmenové noviny to 
odrážejí,  samozřejmě spolu s dalšími 
zprávami, které jdou dál nad a za samotnou 
lesní školu. Je to tak, jak Foglar píše, totiž 
že i v listopadu se chodí na výpravy a 
vůbec se dbá na Modrý život a tak dále. 

Více či méně bláznivé, listopadově laděné 
mi někdy připadá jako ovzduší ve 
skautských řadách. Mám na mysli některé 
způsoby, jak se dokáží tvrdě až 
„nekřesťansky“ vyjadřovat a navzájem na 
sebe útočit bratři např. ve věci dobře 
míněného úmyslu „nově zhudebnit 
skautskou hymnu“ na Klíči 2008. Dokonce  
i jedna sestra se na internetu přidala 
především v debatě „Co si myslíte o 
Václavu Břicháčkovi“. Slyším, že 
v některých krajských radách, ale i na 
střediscích nevládne vždy a všude bratrský 
duch. Nemusím nijak zdůrazňovat, že to 
nejen není potěšitelné, ale že je-li to 
spojeno i s tím, že si už ve vyšším a 
kmetském věku sdělujeme věci „bez 
pozlátka“, jakoby spolu s listím opadaly i 
dobré zásady, ba i to dobré vychování, 
které každého skauta a skautku přece 
šlechtí, ba přímo „odívá“ tak jako zkrášluje 
jarní listí stromy, a to nemyslím jen na to, 
aby na nás byl „pěkný pohled“. 
Chci vás proto všechny vyzvat k vzájemné 
toleranci, k tomu, abychom při pohledu 
nazpět neviděli jen to hnijící listí a 
odlomené větve u kořenů, ale vyhlíželi 
k obloze, do dálky a do budoucna 
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s optimismem i tolik potřebnou 
spoluúčastí, mimo jiné i ve skautské 
pomoci, která bez nadsázky patří k tradiční 
skautské filantropii nebo prostě řečeno 
k charitativní službě. Jen tak duše pookřeje 
a vzájemné vztahy se proteplí, tak jak jsme 
to třeba zažili právě na poslední lesní škole. 
Zdravím Vás, shromážděné na této 
Kmenové poradě, jako váš duchovní rádce, 
pamatuji na vás na modlitbách a posílám 
vám přání, aby vás provázely sympatie 
lidské i požehnání Boží. 
Se stiskem levice váš František Radkovský 

duchovní rádce 
 
 
SKAUTI SVÉ REPUBLICE 
V těchto dnech si připomínají nejenom 
skauti v našem kraji, ale v celé republice, 
jakou důležitou roli hráli skauti a skautky 
při prvních dnech vzniku samostatného 
demokratického státu- Československé 
republiky v roce 1918. 

Dokladem toho jsou vzpomínky na 
vypravování a i legitimace mého tatínka, 
skauta, kterou vydal Národní výbor ČSR.  
Opravňovala jej, aby i on tehdy udržoval 
klid a pořádek v Praze. Tehdy 28. října 
1918 prošel ulicemi vnitřní Prahy skautský 
vůdce A. B. Svojsík, aby získával skauty 
k okamžitému nástupu do služby vlasti. 
Ještě ten den se objevila jeho výzva 
v novinách: 

„Junáci! Volám Vás vykonati povinnost. 
Přijďte v úterý ráno, pokud možno v kroji, 
na Starou rychtu v Praze I, Rytířská ulice. 
A.B.Svojsík, vrchní vůdce.“ 

Následující den se sešlo přes 300 skautů a 
skautek. Všichni si připomněli slibem na 
prapor Českého olympijského výboru 
s českým lvem skautský slib věrnosti 
republice. S tímto praporem se vydali 
k Obecnímu domu, kde převzali rozkazy a 

rozešli se po celé Praze do služby vlasti. 
Můj tatínek byl také mezi nimi.  

Junáci konali strážní a pořádkovou službu, 
ale nejvýrazněji se zapsala do dějin kurýrní 
služba, kdy doručovali důležité a tajné 
zprávy, dopisy a telegramy mezi členy 
Národního výboru a novými státními 
úřady. Nebylo totiž spolehnutí na bývalé 
rakouské úředníky a ani na  poštu. 
Velitelství Českých skautů bylo tehdy 
zřízeno na Střeleckém ostrově. Skautky 
tam šily republikové kokardy pro policii a 
vojsko, pracovaly jako úřednice, 
zdravotnice, telefonistky a tlumočnice.  

Pro doručování zásilek skautskou poštou 
byly vydány zvláštní první Československé 
známky „Pošta českých skautů, ve 
službách Národní vlády“. Skauti v krojích, 
vybaveni legitimací Národního výboru 
doručovali zásilky pěšky, tramvají, na 
kolech i na motocyklech. Měli přístup na 
všechna důležitá místa a důvěru, kterou 
dostali, nezklamali. 

Od těchto dnů skauti po celé naší republice 
vysazují na počest vzniku nového 
svobodného státu stromy, lípy, jako symbol 
naší státnosti, češství, skautského slibu 
věrnosti, ale také vztahu junáků k přírodě. 
Tak například po roce 1945 vysadili skauti 
lípy svobody také v Liberci a v Ústí nad 
Labem. V roce nadějí, 1968 v lázeňském 
parku v Teplicích. Lípa, kterou vysadili 
skauti před lety v České Lípě dostala v roce 
2000 název „strom republiky“. Při desátém 
výročí poslední obnovy činnosti Junáka 
zasadili mimoňští skauti  v městském 
zámeckém parku deset skautských lip.  

Znalost historie a odkaz ideálů 28. října 
1918 zavazují i dnes skauty ke snaze 
pomoci vytvořit lepší a spravedlivější svět, 
ve kterém zvítězí dobro nad zlem a naplní 
se prezidentské heslo „Pravda vítězí“. 
Skautský slib, který skládají skauti 
nejenom na letních táborech, ale i v tento 



Kmenové noviny OS 
 

 18

slavnostní den, všichni jednou pro celý 
život. Je slibem věrnosti, skautským 
ideálům, svému svědomí, povinnostem, 
pravdě a lásce. Plněním slibu splácejí naši 
skauti a skautky dluh své republice.  

První skautské známky na světě byly 
vydány pro poštu Českých skautů ve dnech 
vzniku naší první republiky v roce 1918. 

 
Mimoňská skautka – Majda si pečlivě 
schovává legitimaci svého pradědečka, 
který 28. října 1918 zajišťoval 
pořadatelskou a kurýrní službu pro Národní 
výbor v Praze. 

Jiří Řeháček - Mimoňský Balú 
 
 
ZASE SE TOULÁME 
Znáte slova "svem", "protom" a "exped"? 
Jestli ne, tak to neznáte našeho univerzála 
Kyba. Pravidelně obohacuje slovní zásobu 
svého okolí o podobné výrazy. Tuto 
pasivní zásobu aktivně občas používám i 
já, ale jenom jako muletu na pozlobení 
mých milých bratrů ze střediska. Jsme dva 
kluby, ale scházíme se společně a společně 
vyrážíme na každoroční toulky. Letos se 
jejich organizace ujal Kyb a hned je 
přejmenoval na Želhost. Co to je? Přece 
železnohorské oldskautské toulky! On 
ustavičně tvoří podobné „ošklivé“, 
krkolomné složeniny, kdežto já si libuji v 
poetických odborných názvech jako 
pomněnka, mařínka, čičorka nebo linduška.  

Kyb je ve svých 77 letech stále aktivní a 
soutěživý a totéž nadšení mylně 
předpokládá i u nás. Takže nám hned při 
startu v pátek ráno rozdal legitimace 
s tabulkou, kam jsme si měli zapisovat své 
výkony ve sportovních soutěžích 
přepočítané podle věkových koeficientů na 
procento světového rekordu v dané 
disciplíně. Kalkulačku jsme měli s sebou 
jako povinnou výbavu. Podotýkám, že já, 
dvojnásobná babička, jsem benjamínkem 
naší party oldskautů a současně jediný další 
milovník přehledných tabulek a počítání.  

 
Na první soutěž nás zavedl na přepychové 
fotbalové hřiště a vysvětlil, že v disciplíně 
"penaltér" budeme kopat každý proti 
každému jednou na bránu. Bývalý 
fotbalista a fotbalový trenér Joe považoval 
za svatokrádež už samotný náš vstup na 
upravené hřiště a dal se přesvědčit až po 
domluvě se správcem. Já byla ráda, že se 
mi míč dokutálel do branky a všichni 
brankáři, kteří před padesáti nebo šedesáti 
lety čutali někde na plácku, mu galantně 
uhýbali a naopak mi kopali přímo k rukám, 
když jsem měla chytat. A jak si za to mám 
počítat body, že? Sam si při prvním pokusu 
o sportování hnul zády a odbelhal se k 
lavičce. Tak to skončilo nějak do ztracena a 
bez záznamu v tabulkách. Na dalším hřišti 
jsme házeli na basketbalový koš. To 
vypadalo sportovněji, ale nikdo s sebou 
jako na potvoru neměl legitimaci, aby si 
zapsal výsledek. A zase na jiném 
sportovišti jsme vrhali koulí, a o tom už 
zápis existuje, ale jenom v mém notesu. 
Kdyby byl Kyb vytrvalejší, možná by nás i 
přiměl k vyplnění tabulek večer v chalupě, 
ale on na nás místo toho vychrlil další 
úkoly. 
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Slíbil, že nás v sobotu bude stravovat a na 
schůzce prý mluvil o švédském stolu. Ve 
skutečnosti nám předvedl tři patrová 
ohniště vlastní výroby, vydal mouku a 
vyzval nás, ať si ještě v pátek večer 
upečeme na dvoře na ohníčku chleba 
k snídani. A ještě žasnul, když jsem se 
sháněla po droždí! Ráno nám pak předhodil 
velikou bednu rozličných syrových 
potravin a že budeme po družinách vařit 
každá kompletní menu na tom patrovém 
vynálezu. Ovocný koláč ke kafi byl 
povinná součást. Dostali jsme přesný 
recept a on sám podle něho dokonce pekl a 
"expedičně" přesně odvažoval v kuchyni na 
gramy mouku a cukr, aby pak syrové těsto 
odnesl na dvorek do té krbové konstrukce. 
Podle mě vyhrála zlatá družina, která si 
vybrala instantní bramborovou kaši, 
lanšmít, k ní opekla na klacku jablka v 
palačinkovém těstě. Spotřebovali minimum 
dřeva a času a nic nespálili. My modří, 
povzbuzení úspěchem chleba, jsme se dali 
vyprovokovat k předvedení svého 
kuchařského umění a ovocný perník jsme 
museli vydatně ořezat. Mou hospodárnou 
ženskou potměšilou dušičku nemohlo utěšit 
nic, ani fakt, že i vynálezce Kyb vyrobil 
z většiny ovocného koláče černé uhlí. 

V neděli se konečně program vymkl 
pořadateli z ruky a my se ve společnosti 
ronovského hosta Mikroba toulali krásným 
podzimem na Doubravě a mohli jsme se 
dokonce seznámit s malířem prof. 
Zdeňkem Sejčkem a nahlédnout do jeho 
domu a ateliéru.  

Aby bylo jasno, mám Kyba ráda, vážím si 
ho a rejpu do něj spíš z legrace. Dokonce 
některé jeho nápady uvádím do praxe, ale 
spíš se jimi nechávám inspirovat. Tak třeba 
mám místo tabulky ušmudlaný notýsek, do 
kterého si už nějaký ten rok píši, kde jsem 
všude byla a co jsem viděla. Po letošním 
toulání do něj mohu připsat:  přehradu 

Pařížov, Chittussiho muzeum v Ronově, 
Chittussiho údolí, kapličku od Santiniho 
v Běstvině, Rabštejnskou Lhotu, Šiškovice, 
Kochánovické rybníky, Škrovád a Pod-
hradí tam už dávno mám.  

Pro lepší pochopení přidávám slovníček: 

SVÉM = symbolický výškový metr na 
pomyslném výstupu k vrcholu hory podle 
E.T. Setona. Kyb jej používá jako bod ve 
své dlouhodobé hře Cesta k vrcholu a do té 
zahrnuje prakticky všechno, co ho 
napadne. 

,,PROTOM = programový atom, do 
posledního detailu propracovaný 
programový prvek, nejčastěji test. 
V jednotném formátu od hlavičky s udáním 
tématu, autora, cílové skupiny, přes zadání 
až po vyhodnocení v procentech. 
K výpočtu úspěšnosti je při 27 otázkách 
nezbytná kalkulačka, ale Kyb prozíravě 
přidává vzoreček pro výpočet. Nedá se 
přesvědčit, že ubrat 2 otázky by bylo lepší. 

EXPED = expediční deník, většina lidí 
tomu říká zápisník, případně deník nebo 
kronika. 

UNIVERZÁL = všestranný člověk 
připravený na přežití, něco jako 
"renesanční člověk". 

KOEFICIENT = kouzelné číslo, pomocí 
něhož se podle Kyba může porovnávat 
sportovní výkon babičky, vnoučky i strýce 
inspirované výkonnostními tabulkami 
odznaku „Cvičí celá rodina“. Další 
koeficienty patří ke světovým rekordům 
v různých sportech. Mezi námi je to další 
spolehlivé dráždidlo. 

MULETA, není další Kybova složenina, 
ale takový ten červený hadr, kterým 
toreador dráždí býka. Já tak mezi 
oldskauty, používám výše vysvětlená 
slova. 

Laďka Marešová-Želva 
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VÝCHOVNÝ TÁBOR   
oldskautů kraje Vysočinaoldskautů kraje Vysočinaoldskautů kraje Vysočinaoldskautů kraje Vysočina    

se uskutečnil zásluhou polenských OS na 
jejich tábořišti Ochoz u Polné ve dnech 
27.7.-2.8.2008. Zúčastnilo se 20 členů 
z klubů v Polné, Přibyslavi a Žďáru nad 
Sázavou.  

 

 
Spali jsme ve stanech postavených pro 
předcházející a následující tábor mladých 
skautů. Na tábořišti je i chata a v ní 
vybavená kuchyně. Plachta chránila jídelnu 
(před chatou) proti slunci i dešti. Deště 
jsme si moc neužili, až pár kapek poslední 
den. Služby u kuchyně se střídali a 
oldskautky zajišťovaly vzornou kvalitu 
jídel.  
 
Program byl bohatý, Přednášky: o zdravém 
životním stylu a stravě s ochutnávkou. o 
duchovní a mravní výchově (kterou 
přednesl opravdu rozumný duchovní a 
doprovodil hudbou na elektronické 
varhany). o lesním zákonu. Dále o vztahu 
k lesu. O turistických značkách a 
praktickém značení u nás i jinde a o čínské 
medicíně. 

Učili jsme se linorit i s praktickým tiskem. 
Dělali  jsme koláže. Hráli žertovný 
desetiboj, který pod pojmem „olympiáda“ 
je na tomto tábořišti prováděn již několik 
let. 
Chodili jsme na houby, na výlety po 
okolních lesích i po pamětihodnostech 
Polné. Koupali jsme se a jezdili na pramici. 
Při večerních ohních jsme zpívali a 

debatovali. 
 
Určitě byli všichni vděčni polenským 
oldskautům za nevšední zážitky a 
přednášejícím za poutavá poučení.  
Zajímavé byly i diskuse s přednášejícími. 
Mě nejvíce zaujal názor evangelického 
faráře na to, že by i církve měly přispět při 
výchově lidí k občanství, ne je jen 
odvádět od života k modlení, i když i to je 
důležité. 

Jiří Smejkal- Mydlinka 
(Zpráva byla určena pro OS klub Přemysla Oráče 

v Ústí n.L., kteří též uvažovali o účasti.) 
 
V JÁCHYMOV Ě PO 55 LÉTECH . 
Ve Kmenových novinách č. 3 byl 
uveřejněn článek Jáchymovské peklo. 
Navazuji na něj aktuálními poznatky 
z Jáchymovska. 

Na jaře jsem si po, pádu zlomil nohu 
v krčku. Následovala operace, a po ní 
,komplexní lázeňská léčba. Manželka má 
potíže před druhou endoprotézou, a tak 
jsme jeli oba. Mně přinesl Jáchymov mimo 
jiné i neblahé vzpomínky na padesátá léta 
pobytu za dráty na Mariánské a horničení 
na dole Eva. 

 
Záhy po příjezdu do lázní pri prvním 
volném čase jsme se vydali ke kostelu sv. 
Jáchyma, kde je situována Křížova cesta. 
na paměť koncentračních uranových 
táborů. Sestává z patnáctí kamenů s názvy 
táborů, které přináležely k šachtám, v nichž 
byli muklové za nelidských podmínek 
nuceni těžit uranovou rudu, která pak byla 
odvážena. do Sovětského Svazu. To se dělo 
v létech 1948 - 1961. Tábory prošli 
desetitisíce politických vězňů. Mnozí práci 
nepřežili, jiní se vrátili s podlomeným 



Kmenové noviny OS 
 

 21

zdravím. Zmíněný komplex pamětních 
kamenů byl nazván "Křížova cesta ke 
svobodě". Bliže ke kostelu se nachází 
ústřdní plastika, pojmenovaná „Brána 
svobody“ Autorem díla je akademický 
sochař  Roman Podrázský. z Přibyslavi. 

V královské mincovně se nyní nachází 
muzeum, v němž je obrovská sbírka 
minerálů z Jáchymovska, a. také sbírka 
mimcí z různých dob V pozdější době 
nesly mince název Tolary a z tohoto názvu. 
vznikl pojem Dolar, kterým se platí v USA. 
V muzeu je také stálá expozice 
dokumentující  dění v komunistických 
lágrech  a šachtách. Návštěvníci se tam 
dověbí o mnohých druzích násilí  
užívaných proti odpůrcům režimu po únoru 
1948. 

V Jáchymově jsme pobývali čtyři týdny ve 
volném čase jsme ·vycházeli do blízkého 
okolí. Objevili jsme haldy z padesátých let 
dokonalé zarostlé náletovými dřevinami. 
Měli jsme možnost autobusem dojet do 
neblaze proslulélho Ostrova..Ke starému 
městu  přiléhá krásně obnovený park, 
hýřící všemi barvami podzimu a v něm je 
situován znamenitě obnovený piaristický 
klášter s kostelem Zvěstovaní Panny Marie. 

Dalším naším cílem byl Boží Dar město na 
hřebeni Krušných hor v nadmořské výšce 
1028 m. Dominantou města je kostel sv. 
Anny. Ve městě probíhá rozsáhlá 
individuelní výstavba, a také výstavba 
komunikací z prostředků Evropské unie. 
V těsné blízkosti Božího Daru je rozsáhlé 
Božídarské rašeliniště. Odtud je krásný 
rozhled po hřebenech hor. 

Město Jáchymov se nachází v hlubokém 
údolí. Lázeňská část i lázeňský parčík jsou 
na úrovni, Stará část města pod kostelem 
sv, Jáchyma na náměstí Republiky je pod 
vší kritiku. 

Mirek Pergler - Dany 

RECEPT NA ŠTĚSTÍ 
podle Jana Masarykapodle Jana Masarykapodle Jana Masarykapodle Jana Masaryka    

 
Tak za prvé: Člověče snaž se mít rád lidi! 
Mysli víc na ně než na sebe. A pamatuj si, 
kdykoli někomu pomůžeš, někomu, kdo si 
to zaslouží, budeš mnohem šťastnější. 
Tohle je první přikázání. 
Za druhé: Budeš si opakovat první 
přikázání desetkrát za den! Budeš si taky 
říkat třikrát denně k snídani, k obědu a 
k večeři, že nechceš být kříženec mezi 
Einsteinem a Napoleonem. Taky že tohle 
není důležité, protože ono i nejmenší 
kolečko v mašině je důležité a dělá svou 
práci, když se pořádně točí. Zkrátka musíš 
mít v sobě co nejvíce pokory. Poněvadž 
pak tě nebude žádný neúspěch žrát. 
Nebudeš myslet na bobkové věnce, ale na 
to, abys byl užitečný. 

Za třetí: Pro Boha tě prosím, člověče, směj 
se taky někdy! Já vím, že život není zrovna 
cirkus, ale taky to není mučírna. Tak proč 
sakra, musíš dělat dojem, žes utek 
z nějakého kusu od Ibsena? A moc 
nehloubej. Ono by to bylo i s Hamletem 
dopadlo líp, kdyby se byl někdy taky 
zasmál.  

Za čtvrté: Zkus dělat, co opravdu děláš rád. 
Když nemůžeš být astronom ve dne, tak se 
dívej na hvězdy aspoň v noci. 
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Za páté: Nebuď numismatik! Ono je 
mnohem lepší sbírat zkušenosti a silné 
zážitky než prachy.  

Za šesté: Koukej kolem sebe na každém 
kroku a nauč se těšit z malých věcí! Kdo 
ví, jak se dívat na věci, ten může najít na 
jednom záhoně za barákem víc krásy a 
prožít přitom mnohem víc, než by viděl a 
prožil druhý, kdyby jel třikrát kolem světa.  

Za sedmé, bylo to za sedmé? Zajímej se o 
co nejvíc věcí! O všechno! A hlavně o 
každého. Ono se i na tom nejnudnějším 
chlapovi najde něco zajímavého. 

Za osmé: Nerozčiluj se! Rozčilení není 
program, jak říkal můj táta. Nevybouchni 
pro každou blbost, když ti někdo šlápne na 
kuří oko, nemusíš mu proto šlápnout na 
krk. On to třebas tak nemyslel. 
Za deváté: Musíš mít nějakého koníčka! 
Třebas se nauč zpaměti jízdní řády všech 
vlaků na celém světě. To mi je jedno. Ale 
mít koníčka je náramně důležitá věc. 
Pomůže to člověku, aby taky někdy 
vypřáh´. 
Za desáté: ale počkejte. Já to nemůžu 
namačkat všechno do desatera přikázání. 
On člověk musí dělat moc a moc věcí, 
když chce být šťastný. Tak lituju. Já vám to 
takhle jako Beneš nemůžu všechno 
vyjmenovat. Jistě na moc důležitých věcí 
zapomenu. Ale aspoň tohle. Spočítejte si to 
sám. Tak:  
Nikomu nic nezáviďte. Ono to nepomůže. 
Nezavírejte se do své skořápky, ať je 
sebekrásnější. Tělo chce být taky šťastné. 
Tak s ním choďte na čerstvý  vzduch. 
Zdraví je moc důležitá věc. Ne že by 
nemocný člověk nemohl být šťastný. Já 
znal v životě spoustu lidí, co se jen tak 
drželi jako pára nad hrncem, i mrzáky a lidi 
s těžkými nemocemi, kteří byli přesto 
možná šťastnější než my dva. Ale zdravý 
člověk může žít ještě plnějším životem.  

A znovu: nezavírat se do sebe. To je to 
nejhorší. Ale to se ví, tohle je zas jen to, co 
jsme řekli v prvním přikázání. Zkus to, 
člověče, mít rád lidi. Když je budeš mít 
opravdu rád, budeš radši vždycky dávat 
než brát. A dávat, to neznamená jen 
rukavice k svátku a bačkory k Ježíšku. To 
znamená dávat taky to, co je v tobě. Tady a 
tady. (Ukázal na srdce a na hlavu) To je 
dobré. To nejlepší, co je v tobě. Dělit se o 
život. To je ono. Jo, ale ještě jedna věc. Za 
sedmadvacáté. Nemysli si, že podle 
tohohle receptu budeš zaručeně šťastný 
člověk. Ono se k tomu potřebuje taky 
trochu štěstí. Potřebuje se k tomu například 
trochu tohohle vzácného koření, kterému se 
říká láska. A tohle nedostanete na lístky. A 
taky to nekoupíte na černém trhu. Na to 
musíte mít štěstí. Buď to najdete nebo ne. 
Dobrá kuchařka dokáže upéct něco 
dobrého i bez těch předepsaných osmi 
vajec. Když to musí být, můžete přidat 
místo tohohle koření, o kterém jsem teď 
mluvil, jiné, kterému se říká všelijak. 
Moudrost, rezignace, brát život takový jaký 
je a ještě všelijak jinak. Však víte, co 
myslím. 
 
 
FILOSOFIE SKAUTINGU 
Původně jsem chtěl jen napsat něco o 
činnosti oldskautů našeho olomouckého 
kraje. Ale pak jsem si uvědomil, že  o 
tomhle vlastně píše každý. Co se kde 
událo, co kdo splnil. Je ovšem konec roku a 
v období nedávném jsme o Dušičkách 
vzpomínali na naše blízké, a přece tak 
vzdálené. Tohle všechno mi proběhlo 
hlavou na nedávném skautském srazu. 
Důležité jsou ony dvě roviny o kterých 
bych malounko popřemýšlel. A vy,se 
prosím zamyslete se mnou. O podstatě 
skautingu jako takovém o podstatě lidství. 
O jakýchsi přátelích, kteří spolu životem 
jdou.  Jací jsme vlastně skauti, jak toto 
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skautství naplňujeme. Nejsme skauty jen 
tehdy, když se nám to právě hodí?  Kdysi 
dávno, kdy se ještě nesmělo o skautech 
hovořit (a samotné slovo skaut působilo na 
mnohé funkcionáře jako červený hadr na 
býka), jsem se dostal v rámci soutěže 
trampských psavců do Beskyd. Na sraz 
těch, kteří svým dílem byli vybráni na 
vzájemné setkání. A já jsem si v té podivné 
době začal uvědomovat, že jsem se dostal 
někam, kde jsem už kdysi dříve byl. Do 
úplně jiného světa. Jak jsme stoupali stále 
výš, vzhůru do kopců, z jednání a konání 
účastníků této akce bylo zřejmé, že jsme 
všichni byli někým a něčím vychováni. 
Skautingem. Jeden příklad z mnohých. Ta, 
která nás svolala, byla po úrazu a 
pohybovala se pomocí berlí. Proto bylo pro 
každého samozřejmostí ji její těžký úděl 
zpříjemnit. Že tohle všechno je vlastně 
dílem skautingu, ač to nebylo vysloveno. A 
ani vysloveno být nesmělo. Poznali jsme, 
že jsme vlastně všichni jedné krve (ty i já). 
V tom bezohledném a nepřátelském světě 
kolem nás jsme utvořili malý ostrůvek 
vzájemné tolerance. Ostrůvek pochopení 
jeden druhého. Takhle tedy dal o sobě 
skauting vědět v  době „normalizace“. 
Jakoby říkal, že je stále v srdcích všech 
jeho ctitelů. Všech těch, kteří se rozhodli 
vzít si skauting jako svou životní filozofii. 
Že jeho plamínek pouze skomíravě plápolá, 
ale čeká.  A to si myslím, že nám nyní, po 
těch dvaceti letech svobodného skautování, 
jaksi uniká. Že ten skauting bereme jako 
nějakou samozřejmost a nezamýšlíme se 
nad jeho podstatou.  

 

Nezamýšlíme se už příliš  nad tím, že nás 
skauting, ta nádherná filozofie života, učí 
překonávat mnohé nesnáze a 
nepříjemnosti. Že nás učí chovat se jeden 
ke druhému skutečně jako bratr k bratrovi, 
bratr k sestře. To je ta první rovina, tou 
druhou je rovina lidství. Uvědomit si 
podstatu našeho života. Smysl a směr. Pak 
mnohé pochopíme. 

J. Frič–Norek 
zpravodaj KD 

 
BÁSEŇ 

Jaroslav Vrchlický 
Ballada, psaná J.S. Macharovi, 

po přečtení Letních sonetů 
    
Přec díváme se jinak na ten svět, Přec díváme se jinak na ten svět, Přec díváme se jinak na ten svět, Přec díváme se jinak na ten svět,     
co jemu lhostejné, nám často k pláči, co jemu lhostejné, nám často k pláči, co jemu lhostejné, nám často k pláči, co jemu lhostejné, nám často k pláči,     
co jemu drahé, na úsměv nám stačí,co jemu drahé, na úsměv nám stačí,co jemu drahé, na úsměv nám stačí,co jemu drahé, na úsměv nám stačí,    
co jemu tret, nám spásný amulet.co jemu tret, nám spásný amulet.co jemu tret, nám spásný amulet.co jemu tret, nám spásný amulet.    
Co jemu ničím, nám je často vším Co jemu ničím, nám je často vším Co jemu ničím, nám je často vším Co jemu ničím, nám je často vším     
a věrnou v své když cítímea věrnou v své když cítímea věrnou v své když cítímea věrnou v své když cítíme jen ruku jen ruku jen ruku jen ruku    
co nám je nepřízeň a zloba času? co nám je nepřízeň a zloba času? co nám je nepřízeň a zloba času? co nám je nepřízeň a zloba času?     
Vše splyne v posled v obraz, tón a rým Vše splyne v posled v obraz, tón a rým Vše splyne v posled v obraz, tón a rým Vše splyne v posled v obraz, tón a rým     
a disonance stojí ve souzvuku,a disonance stojí ve souzvuku,a disonance stojí ve souzvuku,a disonance stojí ve souzvuku,    
a žebráci, my při životu kvasu, a žebráci, my při životu kvasu, a žebráci, my při životu kvasu, a žebráci, my při životu kvasu,     
co jiný nemá, hltáme přec co jiný nemá, hltáme přec co jiný nemá, hltáme přec co jiný nemá, hltáme přec ---- krásu.  krásu.  krásu.  krásu.     
Tou zpiti, nechť nás kolem všecko klame;Tou zpiti, nechť nás kolem všecko klame;Tou zpiti, nechť nás kolem všecko klame;Tou zpiti, nechť nás kolem všecko klame;    
druh druhu pochodeň si podávámedruh druhu pochodeň si podávámedruh druhu pochodeň si podávámedruh druhu pochodeň si podáváme. . . .     
Přec díváme se jinak na ten svět.Přec díváme se jinak na ten svět.Přec díváme se jinak na ten svět.Přec díváme se jinak na ten svět.    

 
 

Různé 
 
VYZNAMENÁNÍ  

BR. V. MORÁVKA 
I letos, jako každoročně od roku 2004, 
jsme se my, kolínští skauti a skautky 
zúčastnili v pondělí dne 8. 9. 2008 
vzpomínkového aktu u desky Václava 
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Morávka na budově Obchodní akademie v 
Kolíně. Během tohoto slavnostního 
shromáždění řady významných osobností 
státu, města, armády, zahraničních 
zástupců, pozvaných hostí a četného 
shromáždění občanů jsme vyjádřili svůj 
vztah k svému bratru Václavu Morávkovi 
předáním skautského vyznamenání 
Medaile díků „in memoriam“, uděleného 
ústředím Junáka, za jeho zásluhy o vznik 
kolínského skautingu a činnost ve prospěch 
naší vlasti. 

Br. Morávek byl spoluzakladatelem 
skautingu v Kolíně. Při svém studiu na 
místním gymnaziu se zúčastnil se skupinou 
20 spolužáků založení 1. skautského oddílu 
dne 1. února 1919 bratrem Plešingerem. 
V tomto oddíle br. Morávek zastával 
funkci rádce družiny, po rozdělení oddílu 
v roce 1920 se stal vůdcem 2. oddílu. 
Patronát nad nedospělými chlapci měl 
profesor školy. Br. Václav Morávek, zvaný 
Venda, horlivě studoval skautskou 
literaturu, byl velmi činný a spolehlivý. Po 
maturitě byl přijat na Vojenskou akademii 
v Hranicích na Moravě, vyřazen byl jako 
poručík. Roku 1938 byl povýšen na 
štábního kapitána, v roce 1939 propuštěn 
z armády, krátce pracoval v Kolíně, zapojil 
se do odbojové organizace Obrana národa. 
V srpnu 1939 odešel do Prahy, kde vytvořil 
skupinu s pplk. Josefem Balabánem a pplk. 
Josefem Mašínem, známou později jako 
„Svatí tři králové“. Při této odbojové 
činnosti byl 21. 3. 1942 zastřelen 
gestapáky, když se snažil osvobodit svého 
spolupracovníka. 
Bratr Morávek-Venda byl v roce 2004 
jmenován „in memoriam“ brigádním 
generálem. 

Svůj skautský slib splnil do posledního 
písmene a obětoval mu i svůj život. 
Vyznamenání předal předseda Okresní 
rady Junáka bratr Karel Čihák neteři 

Václava Morávka paní Jaroslavě 
Karbanové. Je škoda, že při této významné 
příležitosti, kdy zde byli zástupci řady 
vyslanectví, náčelníci armád sousedních 
států i Anglie, i naše politická honorace, se 
předání neujal náčelník CHK ani nikdo 
z našeho ústředí. 

 
Památku svého bratra Morávka uctívají 
kolínští oldi i o Dušičkách, když 
každoročně položí k jeho desce kytici a na 
hřbitově navštíví hroby zemřelých skautů a 
skautek; vzpomínají i jedenácti sester a 
bratrů, kteří položili životy za vlast ve 
2. světové válce. 

M. Strnad – Miki 
 
 
STŘEDOVĚKÝ VODNÍ MLÝN  
Už před časem jsme uvažovali, že bychom 
mohli navštívit unikátní památku, která se 
nalézá asi 17 km od Strakonic, a to vodní 
mlýn v Hoslovicích. Výlet jsme domluvili 
na úterý 2. září a odjezd auty z parkoviště 
na 11. hodinu. Sešlo se nás jedenáct. Dojeli 
jsme nejprve do obce Čestice, kde jsme 
zašli do restaurace na oběd, to abychom 
my, sestry, nemusely alespoň jednou doma 
vařit. 

Po dobrém obědě jsme vyjeli do 
nedalekých Hoslovic a zaparkovali jsme 
hned na kraji obce, protože vzhledem 
k charakteru zástavby musí auta i autobusy 
parkovat na vyhrazeném místě a k areálu 
mlýna vzdáleném něco přes 500 m se musí 
dojít pěšky. Když jsme došli do údolí, kde 
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vzácné svědectví dávných dob stojí již od 
poloviny 14. století, přivítal nás správce a 
průvodce v jedné osobě. Potěšující pro nás 
bylo, že my, kteří jsme překročili 
sedmdesátku, jsme neplatili vstupné. 
Součástí areálu středověkého vodního 
mlýna je vlastní budova mlýna s obytnou 
částí, stodola, stáje, kolna na zemědělské 
nářadí, rybník s náhonem a přilehlé louky. 
Všechny budovy mají střechy kryté došky. 
Od průvodce jsme se dozvěděli o historii 
mlýna. Od r. 1829 jej vlastnil rod Harantů a 
po roce 1950 poslední vlastníci, 2 bratři a 
sestra Harantovi, odmítali veškerý 
technický pokrok a rozhodli se pro 
soběstačný způsob hospodaření, který 
dodrželi až do smrti posledního z nich 
Karla v r. 2004. 
Prohlédli jsme si velkou světnici, která 
sloužila jako kuchyně, ložnice i obývací 
místnost a pak mlýnské zařízení. Seznámili 
jsme se s tím, jak se žilo a pracovalo, jak se 
mlelo na kamenech, prosévalo moučným 
pytlem a jak těžká práce to byla. Podívali 
jsme se k rybníčku, z něhož voda přiváděná 
vantroky poháněla mlýnské kolo. 

 

Ve stodole jsme viděli mlátičku a mlýnek 
na obilí a venku za stodolou se dochovala 
konstrukce žentouru, s jehož kolem jsme si 
zatočili. Obnova areálu se uskutečnila 
v letech 2005 až 2007 z rozpočtu 
Jihočeského kraje a za finančního přispění 
programu Evropské unie. Jihočeský kraj 
mlýn zakoupil a správou pověřil Muzeum 
středního Pootaví Strakonice. 

 

Poděkovali jsme panu správci a pomalu 
jsme se vraceli na parkoviště. Tím ale náš 
výlet nekončil, Kubíčkovi nás pozvali na 
jejich chalupu do Tažovické Lhoty. Celý 
den bylo překrásné slunečné až horké 
počasí, tak jsme dali přednost posezení na 
dvorku ve stínu, kde bylo připraveno i 
bohaté pohoštění. Koupání v bazénu 
v poněkud chladnější vodě ale využil jen 
Láďa. Setrvali jsme v příjemné zábavě do 
18. hodiny, pak jsme poděkovali 
hostitelům a poté nezbývalo než se rozjet 
k domovům. 

Hermanová, OS klub Strakonice 
 
 

VELKÝ OKRUH NORSKEM 
52. Odd.OS Žlutá střela a cestovní 
kancelář Intertrans pořádají pro skauty a 
jejich přátele. 
Zájezd Velký okruh Norskem 
Termín zájezdu: 31. 7. 2009 - 9. 8. 2009 
Cena zájezdu: 14 360,- Kč 
Program zájezdu: viz následující text: 
Zájemci se mohou hlásit do 15. 12. 2008 na 
adresu:  
Jaroslav Topinka, Štěnovice, 30100  Plzeň. 
Telefon: 377828243 
Email: topinkovi@centrum.cz 
Placení zájezdu bude upřesněno, (zřejmě 
do 15. 2. 2009) 
Naše cena zájezdu je cca o 1 000,- Kč nižší 
než cena katalogová. 
Při objednání uveďte: Jméno a příjmení, 
adresu, datum narození 

 (Termín: 31. 7 – 9. 8 2009) 
Program zájezdu: 
1. den: odjezd z Plzně v 18.00 hod. přes 
Prahu a Cínovec, tranzit Německem. 
2. den: ranní trajekt do Dánska, mostem 
Öresundsbro přejezd do Švédska. 
V podvečer příjezd do Oslo, ubytování, 
nocleh. 
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3. den: Vaše cesta povede oblastí, kde 
probíhaly jednotlivé disciplíny ZOH 1994 
v Lillehammeru. Po prohlídce městečka i 
olympijského areálu se cestou na ubytování 
zastavíte u zajímavého kostelíka v Ringebu 
a na vyhlídce na nejstarší národní přírodní 
park v Norsku,  Rondane. Ubytování, 
nocleh. 
4. den: průjezd údolím Romsdalen, ve 
kterém řeka Rauma vytváří desítky 
nejfantastičtějších vodopádů. Zde uvidíte 
pravé srdce horské krajiny s krajkami 
gejzírů vod hrnoucích se dolů ze všech 
stran a vytvářejících duhy na vodní tříšti. 
Po zklidnění řeky Rauma se dopravíte do 
soutěsky, na kterou zprava shlíží vrchol 
Romsdalshorn, zleva pak obávaná 
horolezecká stěna, kilometr vysoká 
Trollvegen. Ubytování, nocleh. 
5. den: po snídani se vydáte zlatou cestou 
Trolů, slavnou Trollstigen. Silnice je 
vytesána v kolmé stěně a můžete ji 
obdivovat z vyhlídky v nejvyšším bodě. 
Možnost nákupu v laponské prodejně 
kožešin a dárků. Poté následuje první 
přejezd fjordu lodí a odtud autobusem opět 
do výšin, abyste mohli obdivovat 
nejkrásnější norský fjord, Geirangerský, 
z ptačí perspektivy. Při dobrém počasí 
Vám umožní i náš řidič krásný výhled při 
výjezdu na 1500 m vysoký vrcholek 
Dalsniba. V Geirangeru se nalodíte a při 
vyhlídkové jízdě lodí po Geirangerském 
fjordu (23 km) si vychutnáte krásu 
nejfantastičtějšího z norských fjordů, jehož 
strmé stěny krášlí desítky nádherných 
vodopádů. Pokud na Vás zapůsobí tento 
neopakovatelný fjord natolik, že nebudete 
moci usnout, můžete ho obdivovat i během 
bílé noci přímo z místa Vašeho ubytování – 
Hellesyltu, který leží přímo na jeho břehu, 
nocleh 
6. den: cestou přes Stryn, kolem 
nejhlubšího norského jezera 
Hornindalsvatn (514 m), přes Loen a Olden 

až k největšímu evropskému pevninskému 
ledovci – Jostedalsbreen. Zde se vydáte na 
dvouhodinovou vycházku divokým 
horským údolím s mnoha vodopády ke 
splazu Brigsdalbreen. Odpoledne průjezd 
horskou krajinou, o jejíž kráse vypovídá už 
název kraje – „Slunce a fjordů“, zastávka u 
ledovcového splazu Boyabreen. Horskou 
silnicí s nádhernými scenériemi se 
dostanete až k Sognefjordu, nejdelšímu a 
nejhlubšímu fjordu Norska. Cestou 
k ubytování trajekt přes Sognefjord, nocleh 
7. den: na cestě do Bergenu se krátce 
zastavíte u kaskádovitých vodopádů 
Twindefossen a odpoledne už budete 
věnovat „hlavnímu městu fjordů“. Po 
příjezdu do Bergenu si jistě nenecháte ujít 
cestu lanovkou na vrcholek Floyen, odkud 
se Vám otevře nádherný výhled na Bergen 
i záliv s okolními ostrovy. Kromě své 
nádherné polohy se město pyšní i 
starobylou přístavní pevností, pověstnými 
rybími trhy, unikátními hansovními domy, 
stejně jako moderní architekturou. Odjezd 
na ubytování, nocleh. 
8. den: dopoledne příjezd k Eidfjordu, přes 
který se přeplavíte trajektem Bruravik – 
Brimnes. Z břehu fjordu budete pokračovat 
ke „vstupní bráně Hardangeru“, kterou jsou 
vodopády Voringsfossen (výška 181 m). 
Nad vodopády se nachází jezero 
Sysendamm, které v zimě napájí 
elektrárnu, v létě vodopád; je zajímavé 
především svojí unikátní hrází. Následuje 
jízda krajinou tundry, podél Hardangerské 
náhorní plošiny s ojedinělou faunou a 
flórou (největší národní park v Norsku). 
Ubytování, nocleh. 
9. den: Celodenní program v Oslo. 
Prohlídku norské metropole zahájíte 
vyhlídkou z úpatí skokanského můstku 
Holmenkollen, z něhož budete mít město a 
Oslofjord jako na dlani. Navštívíte také 
ojedinělý Frognerpark se zajímavými 
sochami Gustava Vigelanda, který 
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neodmyslitelně patří k prohlídce norského 
hlavního města. Navštívíte zajímavá muzea 
na poloostrově Bygdoy (Muzeum lodi 
Fram, dokumentující úspěchy osobností, 
jakými byli Amundsen a Nansen, Muzeum 
Kon-Tiki, Námořní muzeum, Muzeum 
vikingských lodí). Projdete se historickou 
částí města s královským palácem, 
parlamentem, moderní radnicí, nebo 
můžete pěší zónou zamířit i do super-
moderní výstavby přístavu. Večer odjezd 
do jižního Švédska a přes most do Dánska.   
10. den: ráno trajekt do Německa, návrat 
do 22.00 hod.  
Cena: 14 360,- Kč Cena zahrnuje: 
dopravu pohodlným luxusním autobusem 
(WC, klima, video, bar,), 7x nocleh v 
hostelu ev. v chatkách (4lůžk. pokoje), 5x 
snídani zpravidla formou švédských stolů, 
4x jízdu lodí po fjordu 
2x trajekt, mýtné most Dánsko, Švédsko, 
mýtné Dalsniba,  povlečení, průvodce,  
komplexní pojištění. 
 
ZPRÁVA VŮDKYNĚ SO 
(od září 2007 do srpna 2008) 
 

 
 
Milé sestry, milí bratři, členové Svojsíkova 
oddílu i hosté, 
scházíme se letos v roce, kdy 17. září 
uplynulo 70 let od smrti zakladatele našeho 
skautingu A. B. Svojsíka. Jeho osobnost 
vtiskla našemu hnutí osobitý ráz, který je 
moderní a použitelný pro mladé lidi i 
v dnešní době. Hlásíme se k němu 
s hrdostí, náš oddíl nese jeho jméno.  

I tentokrát dostáváte moji zprávu tištěnou, 
abychom ušetřili čas na věci příjemnější, 
zpívání a oživení naší minulosti, zachycené 
na filmovém materiálu. A jako obvykle 
trochu statistiky:  

Na návrh Svojsíkova oddílu udělilo 
náčelnictvo Junáka na svém zasedání 
3. 11. 2007 vyznamenání: Členství ve 
Svojsíkově oddíle třem sestrám a devíti 
bratrům. Vítáme je mezi námi. Z našich řad 
odešlo 5 sester a 15 bratrů. Jsme jim vděčni 
za to, co pro skauting vykonali a zůstanou 
v našich vzpomínkách. K 10. září nás je 
479, z toho 337 bratrů a  142 sestry. 
Průměrný věk stoupl na 79,135 let. 
V letošním roce je navrhováno pro členství 
ve Svojsíkově oddíle 6 sester a 12 bratrů, 
jejichž jména máte na pozvánce na dnešní 
schůzi.  

Oddílová rada se sešla 4x (v listopadu 
2007, v letošním roce v březnu, červnu a 
dnes). Zúčastnila jsem se schůze Polabské 
a se sestrami Páleníkovou a Houskovou 
Západočeské družiny. Byla jsem spolu se 
sestrou Roubalovou, bratry Holubem a 
Moravcem hostem XII. valného sněmu 
Junáka, který se konal v dubnu 2008 
v Havířově. Atmosféra sněmu byla 
příjemná, pracovní, bezkonfliktní. Zprávy 
o sněmu byly uveřejněny ve skautském 
tisku i na webových stránkách Junáka. 
Bylo zvoleno nové náčelnictvo Junáka, 
Ústřední revizní komise a Rozhodčí a 
smírčí rada, vše v podstatě v nezměněném 
složení, takže náčelní je nadále sestra 
Michaela Rocmanová, místonáčelní 
Markéta Řezáčová, náčelníkem bratr 
Zdeněk Prančl a místonáčelníkem Jaroslav 
Pulkrábek. Prioritami Junáka pro příští 
období je získávání nových členů, 
zkvalitňování vzdělávání vůdců. Byly 
představeny nové Stezky. Obsáhlá 
rozprava se týkala skautského periodického 
tisku. 
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V říjnu 2007 jsem byla hostem sněmu 
Kmene dospělých v Kutné Hoře.  

Svojsíkův oddíl uděluje Čestná léta služby. 
Ročně je vydáno asi 100 dekretů. 

Ve vedení družin dochází ke změně, br. 
Pecha se vzdal funkce rádce Jihomoravské 
družiny ze zdravotních důvodů. Nahrazuje 
ho br. Plchot. Bratru Pechovi děkujeme za 
práci, kterou vykonal, jsme mu vděčni 
nejen za vedení družiny, ale také za 
vydávání Skautských listů a přejeme mu, 
aby si užil skautský důchod v pohodě a 
zdraví.  

I nadále přispíváme na vzdělání indické 
dívky Sarithy Naik. Jednotlivé družiny 
přispívají 200,- Kč, zbytek do 5000,- Kč 
hradíme ze společného rozpočtu. Její 
dopisy chodí 2x ročně, v srpnu je poslána i 
zpráva o školním prospěchu. Školní 
prázdniny indických dětí jsou v dubnu a 
květnu. Překlad dopisů mají rádcové.  

V letošním roce proběhly světové 
konference WAGGGS i WOSM Požádala 
jsem zahraniční zpravodaje o stručné 
zprávy, byly mi slíbeny.  
Díky bratru Jechovi – Kamzíkovi jsou 
některé naše materiály zveřejněny na 
webových stránkách Kmene dospělých. 
Pokud máte přístup k internetu, najdete je 
na adrese:  
www.skaut.cz/kmendospelych. 

 
Hana Bouzková,  vůdkyně SO 

 

Stav členů SO k 1. 9. 2008 
družina muži ženy celkem  

1 Pražská 56 25 81 
2a Polabská 23 9 32 
2b Podbrdská 21 6 27 
3 Jihočeská 29 15 44 
4 Západočeská 28 15 43 
5a 24 14 38 
5b 

Severočeská 
 8 1 9 

6 Východočeská 37 25 62 
7 Jihomoravská 42 13 55 
8 Hanácká 21 5 26 
9 Slezská 23 8 31 
10 Zlínská 26 8 34 
 Celkem členů 338 144 482 

 
(Zkrácená verze, zpráva v plném znění je na webových 
stránkách KD). 

 
 

NEPŘEHLÉDNĚTE 
SVATOVÁCLAVSKÉ 

 jamboreejamboreejamboreejamboree        kmene dospělýchkmene dospělýchkmene dospělýchkmene dospělých    
Na kmenové poradě Kmene Dospělých 
Junáka, který se konal ve dnech 22. až 
23. 11. 2008 v Kutné Hoře, přišli zástupci 
Plzeňského kraje s návrhem, uspořádat 
první Jamboree oldskautů o víkendu 25. až 
28. září 2009. Kmenová porada rozhodla o 
uspořádání tohoto „Svatováclavského 
jamboree“ v uvedeném termínu a pověřila 
zde utvořený organizační štáb jamboree 
k dalšímu jednání (především k určení 
místa konání, tak, aby bylo snadno 
přístupno ze všech krajů republiky). Návrh 
vzešel od pořadatelů letošního Národního 
jamboree KLÍČ v Plzni, kteří mají s těmito 
akcemi již své zkušenosti (několik 
Západočeských jamboree) a tak jsme 
přesvědčeni, že se naše první Jamboree 
oldskautů zdárně podaří zorganizovat. 
Samozřejmě krajští zpravodajové svých 
KOS dostanou včas podrobné informace 
k zajištění přihlášek! 
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Pokud máte zájem o bližší informace, 
obraťte se na adresu: 

Pavel Pokorný – Slim, 
Macháčkova 8, 318 09 Plzeň, 

tel. 377 384 956 
mobil: 732 429 546 

e-mail: slim53@seznam.cz. 
 
SKAUTSKÁ MŠE 
V pondělí 3. listopadu byla sloužena 
v kostele Svatého Ignáce na Karlově 
náměstí  mše svatá  Za všechny zemřelé 
sestry a bratry našeho skautského hnutí. 

Miloš Blažek –Merkur 
Ekumenická lesní škola 

 
 
N A V Ž D Y  O D E Š L I  
 

 
 
V poslední době skautské řady opustilo 
mnoho bratř a sester, mezi nimi byli:  
 

Bratr Karel Pelikán – 
Dobráček  
Z Plzně - Jihu, ze Spáleného Poříčí se 
začínajícím podzimem došla smutná 
zpráva. Z klubu OS nečekaně odešel na 
svou poslední výpravu br. Karel Pelikán, 
skautským jménem Dobráček, obětavý 
skaut a proto smutek v srdci a slzičky 
v očích mají od vlčat, světlušek až po 
oldskauty. Čest jeho památce.  
Byl to předobrý, obětavý člověk, 
dlouholetý člen našeho skautského 
střediska, který vydatně pomáhal své 
manželce v práci s malými světluškami a 
vlčaty i staršími skauty a skautkami. 

Všichni rádi vzpomínají na tábory, kam 
s nimi bratr Dobráček jezdíval a kde také 
získal své skautské jméno. Těžko se s jeho 
odchodem smiřujeme. 

 
Br. Mons. Václav Dvořák 

– Ťinť a 
Ve středu 30. července ráno nás opustil 
bratr Mons. Václav Dvořák – Ťinťa. 
Pohřeb se konal při mši sv. v sobotu 
9. srpna 2008 v katedrále sv. Mikuláše 
v Českých Budějovicích v 10 hodin. 
Odpoledne tentýž den po zádušní mši sv. 
v děkanském kostele sv. Matěje v Bechyni 
byl pochován na místním hřbitově.  
Bratr Václav Dvořák – Ťinťa byl jedním ze 
zakladatelů Jihočeské lesní školy - se 
spolužáky z českobudějovického kněž. 
semináře ji promýšleli během totálního 
nasazení v rakouském Linzi. 

Po kněž. svěcení v roce 1948 působil tři 
roky ve farnostech Kardašova Řečice, 
Pluhův Žďár, Domažlice a Trhanov. 
Aktivně při tom pomáhal lidem prchnout 
před komunistickým režimem za hranice. 
Následovalo čtrnáct měsíců tvrdé vojenské 
služby u PTP v Olomouci a Přerově. 
I v těchto nelehkých podmínkách se 
úspěšně věnoval duchovenské práci mezi 
mládeží. Totalitní moc tuto činnost ocenila 
sedmi lety žaláře. Po propuštění pracoval 
v civilních zaměstnáních a s částečnou 
výpomocí v duchovní správě v Praze. 

František Bobek –  

Yankee  
byl významná postava skautingu 
z Nymburka, kde prožil většinu svého 
života a byl  dlouholetým zpravodajem 
nymburského okresu. 
Jako pracovník Čedoku v Mladé Boleslavi  
mohl plně uplatnit své zájmy o cestování, 
fotografování (měl dobře vedený archiv 
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fotografií), přírodu a také znalost několika 
cizích jazyků. Kromě toho byl znalcem 
hudby, hrál na klavír a kytaru, vždy měl u 
sebe i zobcovou flétnu. Dopisoval si také si 
s emigranty. Závěr života trávil v zařízení 
pro přestárlé a zemřel krátce po svých 
osmdesátých narozeninách v pátek 26. září 
2008. Bratr František Bobek neměl svou 
vlastní rodinu, jeho rodinou byli skauti a ti 
mu také zařídili poslední rozloučení. Když 
za troubení večerky se bratr Yankee vydal 
na svou poslední pouť. 
 
Br. Bohuslav Hladík –ČÁSTKA 
V lednu letošního roku se dožil 
požehnaných 90 let. Tehdy ho přijal 
starosta města Polná pan Jindřich 
Skočdopole a poděkoval mu za celoživotní 
práci pro město. 
Nikoho z nás přítomných této slavnostní 
chvíli nenapadlo, že za 3/4 roku se s ním 
budeme loučit. Dne 6. 10. 2008 jsme se 
s našim bratrem Bohuslavem  Hladíkem-
Částkou rozloučili naposledy.  Odešel na 
nejdelší cestu, ze které není návratu. 
 

Br. Mirko Šť astný  
(† 29. 11. 2008) V sobotu 29. 11. 2008 
v odpoledních hodinách se zcela neoče-
kávaně s tímto naším světem rozloučil 
Mirek Šťastný, mukl a skaut, předseda 
KPV pobočky 15. PET. 
Plná znění těchto příspěvků jsou uvedena 
na W-stránkách KD. 

 

 
Náčelnictvo Junáka  
odložilo vyhlášené snížení počtu titulů 
skautských časopisů o 1 rok (vč. začlenění 
Kmene dospělých). 
 
V rámci Junáka se připravují změny ve 
vyznamenáních. 
 
Byla dokončena registrace Junáka, jeho 
součástí je i stav kmene dospělých. Data 
jsou uložena u místonáčelníka.  
 
Závěrky jednotlivých čísel Kmenových 
novin jsou určeny pro rok 2009 na data 
15. 2., 15. 5. a 15. 8. a 15. 11. Po těchto 
termínech bude možné podávat pouze 
aktuální velmi stručná oznámení např. o 
úmrtí, příp. podobné zprávy.    
 
Odkaz na webové stránky KD je vč. 
upozornění na informace Svopjsíkova 
oddílu zveřejněn na „Křižovatce“. 
 
Pracovní setkání prezidentů a zahraničních 
zpravodajů ISGF v Kutné Hoře (14. 11. až 
17. 11) proběhlo  velmi úspěšně (viz 
zpráva na webu).  
 
Na Kmenové poradě byl přijat návrh na 
přípravu a konání Jamboree KD Junáka.   
 
NKD souhlasí s návrhem přesunu termínu 
setkání Evropské setkání v Grossarlu na 
letní období. 
 
Rád bych zopakoval (doufám, že ne 
zbytečně) svou žádost. Prosím připojujte ke 
svým příspěvkům do Kmenových novin 
loga svých klubů, středisek. Jsou vhodnější 
než doposud užívané znaky obcí.  
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Omluvy.  
� Obtíže s mým zrakem zvýšily časovou 
náročnost při přípravě Kn, zejména při 
opravování chyb v textech. Nepříjemným 
důkazem je chybějící heslo pod titulem 
čísla 1 – březen 2008 a chyba v číslování 
čísla 3, kde je namísto září nesprávně 
uveden červen 2008. 
 
� V barevné obrázkové příloze Kn 08-3 
(září) byl nesprávně označen obrázek jako 
Žlutá družina - Tulipáni. Správný název 
zní: Zelená družina - Žabáci.  
 
 
JEDEN ZA VŠECHNY 
Vánoce  jsou svátky lásky doma v rodině 
především, ale  my skauti jsme také rodina, 
jsme bratři a sestry, kteří jsou k této rodině 
vázáni slibem. 
Já jsem vděčen vám všem, kteří se mnou   
sdílíte   tuto  krásnou   "řeholi" –  
d ě k u j i - přeji požehnané svátky a rok 
příští 2009  ve  zdraví. 
 

SLOUŽÍM ! 
Váš   

Eda Marek – Hroznýš 
 

 

ZA PĚT MINUT DVANÁCT   
(poděkování redaktora) 

V několika číslech Kmenových novin jsem 
upozorňoval na svůj zhoršující se zrak a na 
potíže, které z tohoto důvodů mám 
s přípravou Kmenových novin a nebezpečí, 
že budu muset jejich vydávání asi ukončit. 
V poslední době se přeci jen něco změnilo 
k lepšímu. Podařilo se nám s br, 
Vladislavem Jechem-Kamzíkem přiblížit 
navzájem W-stránky KD a Kn. Vznikla tak 
jakási spolupráce obou médií, která se 
dobře navzájem doplňují a poskytují 
některé informace rychleji než to umožňuje 
tisk. Druhou změnou je získání významné 
pomoci od br. Ivana Vápenky - Ivoše, který 
se ujal mnoha prací, které jsem nemohl 
(s ohledem na svůj zrak) vykonávat. 
Vypadá to, že se tvoří redakční kruh.  
A čím mohou přispět sami dopisovatelé? 
Především posíláním příspěvků digitálně a 
v dostatečném množství. 
 
www.skaut.cz/kmendospelych 

 
Toto medium nám umožňuje publikovat: 
 
�  aktuální, informace jako: neodkladné  
    zprávy, různá oznámení, výzvy apod. 
�  co se do Kn nevešlo 
�  plná znění rozsáhlých příspěvků 
�  příspěvky z klubů i regionů (chlubte  
    se svou činností: akcemi, výstavami,  
    jinými zajímavostmi. 
 
Na Kmenový web se ze „skautské 
křižovatky“ dostaneme přes volbu 
„Cílovky“ (poslední vpravo v hlavičce) 
vybráním odkazu „Kmen dospělých“ a tam 
již je nám známá webová adresa. V rámci 
cílovek je také odkaz „Roveři a rangers“. 
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Abychom usnadnili alespoň částečnou orientaci 
zájemcům, neznajícím češtinu, v tomto periodiku 
českých skautů kmene dospělých, vytvořili jsme 
základní přehled o jednotlivých pravidelných 
rubrikách v anglickém jazyce.  

Redakce  

In order to make orientation in this COSG bulletin 
a little bit easier for those without knowledge of the 
Czech language, we established a basic overview 
on selected regular columns in English. 

Editors 

 

Resumé 
 

KMENOVÉ
NOVINY OS

Občasník kmene dosp ělých

 
(The Intermittent Bulletin for COSG) 

An overview on articles and their characteristics in 
English. Selected excerpts from articles contained 
in this Volume of KN. 
 

K M E N O V É  Z P R Á V Y  

 
(COSG NEWS) 

The most important information like decisions of 
the COSG Council. News from District Councils. 

 

Ze skautského        
světasvětasvětasvěta 

 
(From the Scout World) 

� CPGS Seminar 
� Polish-Czech- Slovak Old Scout Meeting  
� ISGF Europe Workshop 

z klubů  (Club news) 

Diverse information from the OS clubs on their 
activities and occurrences… 
    

PRO  ZAMYŠLENÍ 
( R E F L E C T I O N S )  

Works by COSG members, original articles, 
essays, viewpoints, scout philosophy… 

 

 

ROVERSKÁ HLÍDKA  
(ROVERS´ FILE ) 
Texts and Articles relating to the 
Project of Closer Relations 
between Rovers and Oldscouts  

 

Různé      (Miscellaneous) 

Invitations, notes, remembrance of important 
personalities, jubilees, attractions, schedule of 
activities etc.  

 

 

Náčelnická  pošta 
 
( T h e  C O S G  P r e s i d e n t ´ s  f i l e )  

Inspiring ideas, thanksgivings, notices, calls, 
questions and/or complains from the COSG 
members, club masters or commissioners, as well 
as from contributors to this bulletin. 
 

PŘÍLOHY  ( Insert documents) 

Indications on important occurrences within COSG 
and/or in the Scout Movement, international 
Scout/Guide activities… 
� Scout, surgeon and Bible examiner 
� Czech Old Scout Year Book  
� Coloured Picktorial Enclosure 
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